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Dnevi potem
NAGOVOR ŽUPANJE

Štirje meseci so minili, odkar se nam je življenje v Črni 
popolnoma obrnilo na glavo. Utrujeni in naveličani 
smo, živimo s strahom, slabše spimo, prepogosto z 

grozo pričakujemo novo jutro, nov razburkan dan. Skrbi 
nas iz noči v dan in iz dneva v noč. Mnogi Črjani opažate, 
kaj vse je bilo postorjenega. Drugi opozarjate, česa vse še 
nismo ali se še niso uspeli lotiti. V vsakem trpljenju, kar 
situacije nekaterih družin žal še tudi so, ima potrpežlji-
vost omejen rok trajanja, kar je razumljivo. Vsak pričakuje 
ustrezno rešitev zase, hitro, učinkovito in skrbno. Čas nam 
zdaj teče drugače, ker smo pod stalnim pritiskom, da bo že 
storjeno spet uničeno ali da se bo vse, ker še ni bilo ustrezno 
sanirano, zgrnilo in bo le še huje. 
Pričakovanja in zahteve so veliki, kar je tudi prav. Večkrat 
sem poudarila, da bom tudi sama zmeraj vztrajala z zahte-
vami za Črno. To tudi počnem, čeprav ne zmorem vsega, 
sploh pa ne hkrati. Sprejemam in razumem tudi vse, na kar 
opozarjate in kar kritizirate, imajo pa vse ekipe tudi svoje 
omejitve in svoje razporeditve glede na ocene tveganj in 
nujnosti. Žal ne gre vse naenkrat. Glede na to, da so razmere 
vse prej kot lahke tudi drugod po državi in Evropi - trenutno 

je recimo hudo v Tolminu, od koder so nam pomagali med 
prvimi, a nikakor med zadnjimi - moramo razumeti izredne 
razsežnosti ukrepov in del, ki so potrebni.
Ob vseh skrbeh, nejevolji in kdaj brezupu je tako prav, da se 
spomnimo, koliko časa smo kdaj prej potrebovali za kak večji 
premik, zgolj za popravilo dela ceste - iz več razlogov - ker 
ni bilo denarja, izvajalcev, skratka ustreznih pogojev, smo 
kak projekt izvajali etapno in več let. Sploh ne samo pri nas, 
ampak povsod. Zato so sedanji premiki v resnici res veliki 
in dobro je, če jih ob slabem prepoznamo in vidimo. Trud 
nešteto ljudi, delavcev na terenu, tudi stroke je neomajen in 
vsem prizadevnim se ne moremo dovolj zahvaliti. 
Zahtevamo od vseh vpetih pravočasna in strokovna sanacijska 
dela in jih tudi moramo zahtevati. A pošteno je priznati tudi 
pozitivno, med drugim tudi vladna prizadevanja in izjemno 
pomemben denar države za intervencijo in sanacijo. Naša 
občina je ogromna, javna infrastruktura pa med bolj priza-
detimi. 
Še vedno vsak dan prejemamo dobrodelno pomoč od 
vsepovsod - materialno, denarno. Več družin in posa-
meznikov je prejelo katero od oblik podpor, za katero so 
hvaležni. To je neprecenljivo. Dobro se z dobrim vrača 
in kljub vsemu, medtem ko se tudi sama dnevno jezim in 
hudujem, za kak hip tudi obupujem, verjamem, da nam gre 
relativno dobro od rok. Verjamem, da nam bo uspelo. Ker 
nam mora uspeti. Ker moramo verjeti. In ker imamo razloge, 
da verjamemo in uspemo. Kot povezana skupnost, ki sodeluje 
in je solidarna, kot so od drugod z nami.Znova smo prejeli priznanje za lepo in gostoljubno Črno.
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NAGOVOR ŽUPANJE

Županja na avdienci pri papežu

Naša županja med finalisti za Delovo osebnost leta 
2023 in Slovenko leta 2023
S ponosom sporočamo, da je med finalisti za Delovo osebnost leta 2023 in deseterico, ki je zaznamovala leto 
2023, tudi županja Občine Črna na Koroškem mag. Romana Lesjak. Nominiranci so bili na straneh časopisa 
Delo in na delo.si z video predstavitvami predstavljeni od 5. do 15 decembra 2023. Razglasitev zmagovalcev 
po izboru bralcev bo potekala 10. januarja 2024.
Obenem so jo nominirali tudi za Slovenko leta 2023.
Čestitke!
Črjani smo ponosni nanjo.

Sem pa v času poplav, poleg vsega, 
doživela tudi veliko dobrega. Na povabilo 
Malteškega reda Slovenije sem bila na 
avdienci pri papežu, mu za vse Črjanke 
in Črjane stisnila roko, kar mi je bilo 
v ponos in čast, saj te možnosti nima 
vsakdo. Izjemno pa sem počaščena tudi 
zaradi dveh nominacij, ki dokazujeta, da 
delam prav, in sicer za Delovo osebnost 
leta 2023 in Slovenko leta 2023. To kaže 
na veliko prepoznavnost mojega dela in 
naše Črne; za katero se bom še naprej 
trudila z vsem srcem vse dotlej, da jo 
bomo ponovno postavili nazaj na noge.
Bodimo predvsem dobri drug z drugim 
in vse bo dobro. 
Velika hvala vsem, ki ostajate s          za 
Črno, in naj bo leto 2024 prijazno do nas 
vseh.

Županja: mag. Romana Lesjak

Bogat božično-novoletni 
program
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KOMUNALNA DELA 

Sanacija po poplavah

Cesta Koprivna: Asfaltiranje v dolžini 185 m.

Cesta Koprivna: Ureditev škarpe v dolžini 
100 m.

Cesta Koprivna: Ureditev škarpe v dolžini 100 

Cesta Koprivna: Preplastitev vozlišča v 
dolžini 165 m.

Cesta Koprivna: Ureditev škarpe v dolžini 
50 m.

Cesta Koprivna: Ureditev škarpe v dolžini 
100 m, ter asfaltiranje v dolžini 130 m.

Cesta Koprivna: Ureditev škarpe v dolžini 
50 m.

      SREČNO NOVO LETO 2024
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KOMUNALNA DELA 

Cesta Pristava: Ureditev škarpe v dolžini 
80 m.

Preplastitev krožišča v  Centru Črne na 
Koroškem

Protiprašne preplastitve mimo kmetij

Cesta Pristava: Ureditev škarpe v dolžini 
20 m.

Izgradnja nove meteorne kanalizacije 
Spodnje Javorje 12.

Sanacija cesta ter kanalizacije Spodnje 
Javorje

Mala Črna-Najevska lipa-priprava 
cestišča in asfaltiranje v dolžini 1700 m

Protiprašne preplastitve mimo kmetij

Sanacija gozdne cesta Hlipovc ter Pečnija
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KOMUNALNA DELA 

Ureditev odseka ceste v
dolžini 300 metrov, mimo 
hiše Pristava 39 Sanacije mostov

Sanacija gozdne ceste Božiček

Sanacija gozdne ceste Mušenik-Šumahov križ

Sanacija vodovodnega omrežja. Ureditev pločnikov v krožišču Črne

Sanacija kanalizacijskega omrežja, postavitev škarpe ter ureditev 
ceste na lokaciji Spodnje Javorje 12a - 19

Avtor:
Andrej Mandl, višji
referent in vodja
režijskega obrata
občine
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SLAVNOSTNA SEJA  

Nagrajenci Občine Črna na 
Koroškem  2023

BRONASTI GRB Občine Črna na Koroškem se na 
predlog NK PECA  podeli: 
CIRILU SONJAKU, Rudarjevo 18, Črna na Koroškem 

za več kot desetletno predano, skrbno, vestno in odgovorno 
delo oskrbnika športnega parka na Pristavi.

BRONASTI GRB Občine Črna na Koroškem se na predlog 
KD Franc Piko podeli:
ZORANU DLOPSTU, Podpeca 76, Črna na Koroškem za več 
kot petnajstletno vsestransko – kot glasbenik, član upra-
vnega odbora, organizator dogodkov - aktivno delovanje v 
folklorni skupini KD Gozdar.

SREBRNI GRB Občine Črna na Koroškem se na predlog 
Slavice Simetinger in Črjanskih klekljaric – DPD Svoboda, 
podeli:
SONJI GRL, Center 74, Črna na Koroškem za več kot 
20-letno sodelovanje v društvu koroških klekljaric in njeno 
vsestransko prostovoljno delo in pomemben prispevek pri 
organizaciji dogodkov, pri izvajanju aktivnosti v medgener-
acijskem centru, pri dobrodelnih akcijah in pri ohranjanju 
kulturne dediščine.

SREBRNI GRB Občine Črna na Koroškem se na predlog 
DPD Svoboda, sekcija MePZ MK Mato, s podporo ZKD Črna, 
podeli:
INGI VESELKO, Ravne na Koroškem za več kot štirides-
etletno sodelovanje v pevskem zboru Markovič Kristl Mato, 
kjer je s svojim odgovornim odnosom, vztrajnostjo in pripad-
nostjo zboru nepogrešljiva za njegovo uspešno delovanje.

ZLATI GRB Občine Črna na Koroškem se na predlog Nestran-
karske liste Romane Lesjak podeli:
GVIDU JANČARJU, Center 110, Črna na Koroškem, za več 
desetletno aktivno delovanje v kraju na številnih področjih – 
kulturnem področju, pri ohranjanju zgodovinske dediščine,  
na socialnem in humanitarnem področju, na tehničnem 
področju in povsod tam, kjer so njegova pomoč, znanje, 
sočutnost in pripravljenost za delo potrebna. Kot aktiven 
prostovoljec opravlja pomembne funkcije v številnih 
društvih, na različnih področjih in s tem pomembno prispeva 
k boljšemu in kvalitetnejšemu življenju vseh občanov.
GVIDO JANČAR je že kot mlad fant deloval na kulturnem 
področju, leta 1985 je izdal pesniško zbirko Veter spoznanj. 
Kot predsednik takratne ZSMS v Žerjavu je tam organi-
ziral kulturne prireditve. Leta 1989 je prevzel vodenje DPD 
Svoboda Črna, leto kasneje pa je postal predsednik komisije 
za kulturo Rudnika Mežica. Tako je pomagal krmariti MePZ 
Mato, nonet Črnjanski pobi, v okviru šole pa dramsko-rec-
itatorski in mladinski recitatorski sekciji. Leta 2000 pa je 
prevzel tudi vodenje borčevske organizacije, takratne ZZB 
NOV, sedaj ZB za vrednote NOB Črna, kjer so ga že sedmi 
mandat izvolili za predsednika. V vseh teh letih je organiziral 
več kot 180 proslav ter nastopal kot recitator, povezovalec 
ali govornik. V kraju se nahaja 45 spomenikov, spominskih 
obeležij in grobišč NOB, za katere zgledno srbi in jih ureja. 
Bil je tudi ustanovni član Zveze kulturnih društev Črna, 
od leta 2014 pa je predsednik in mentor DPD Svoboda - 
Gledališkega krožka mladih, kjer nastopa kot režiser, 
scenarist in mentor gledališke skupine. Je dolgoletni član 
uredništva krajevnega glasila Črjanske cajtnge, na literarnem 
področju pa svoje pesmi redno objavlja v literarnem zborniku 
Besede med Uršljo in Peco. 
Kot scenarist je zelo aktiven pri prostovoljnem uprizarjanju 
dobrih mož ob vseh večjih prireditvah v organizaciji Občine 

Nagrajenci Občine Črna na 
Koroškem  2023

Med spoštljivimi gosti je bil tudi predsednik vlade dr. Robert Golob

Zaradi poplav je bila svečana občinska seja šele oktobra
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SLAVNOSTNA SEJA 

Črna na Koroškem – Miklavža, Božička, Dedka Mraza, Kralja 
Matjaža in njegovega oprode. 

Kot podpredsednik in poverjenik RK Slovenije - Območna 
enota Črna na Koroškem opravlja različna prostovoljna dela 
v korist socialno šibkejšim in starejšim krajanom.
Prav tako je zaradi svojih delovnih izkušenj, ki jih je pridobil v 
podjetju Mpi - Reciklaža d.o.o. veliko svojega prostovoljnega 
časa in dela vložil tudi svetovanju in pomoči ob začetku 
upravljanja nove čistilne naprave v kraju. Kot aktiven pros-
tovoljec s svojim znanjem, izkušnjami in požrtvovalnim 
delom sodeluje na različnih področjih delovanja, v društvih, 
kjer opravlja svoje funkcije kot predsednik, podpredsednik, 
poverjenik, vodja in član (Rdeči križ Slovenije – OE Črna, 
Združenje borcev  za vrednote NOB Črna, Območno 
združenja borcev za vrednote NOB Mežiška dolina, DPD 
Svoboda Črna, Gledališki krožek mladih - DPD Svoboda, 
Pokrajinski svet Združenja borcev za vrednote NOB Slovenija, 
Svet Koroškega pokrajinskega muzeja Slovenj Gradec in Štab 
CZ Občine Črna na Koroškem). Od leta 1999  se Gvido Jančar 
z občutkom in dostojanstvom poslavlja z žalnimi govori od 
preminulih krajanov in z velikim čutom za sočloveka nudi 

pomoč svojcem ob bolečih izgubah njihovih najdražjih. 
Za svoje prostovoljno, nesebično in požrtvovalno delo je 
Gvido Jančar leta 2011 prejel SREBRNI GRB Občine Črna 
na Koroškem in je prejemnik zlatega priznanja Združenja 
borcev za vrednote NOB Slovenije 

NAGRADA Občine Črna na Koroškem se na predlog DPD 
Svoboda Črna s podporo ZKD Črna, OŠ Črna na Koroškem, 
PGD Črna in Nestrankarske liste Romane Lesjak podeli: 
DRUŽINI ŠUŠEL, Ludranski vrh 29 in Center 18, Črna na 
Koroškem, ki jo sestavljajo Ivanka, Zorko, Marjan, Rok, Ana, 
Sergeja, Jan, Rene, Neža, Liza, Jera.
Vsi člani družine se aktivno vključujejo v različne aktiv-

nosti v kraju, tako na področju kulture, športa, gasilstva, 
turizma, v organizacijo in kvalitetno izvedbo dogodkov 
in prireditev ter delo z mladimi. S svojim prostovoljnim 
delom in stalno pripravljenostjo pomagati, tako v resnih, 
težkih trenutkih kot pri bolj prijetnih kulturnih, športnih in 
zabavnih dogodkih prav vsi člani družine Šušel pomembno 
prispevajo k uspešnemu delovanju društev, k uspešni izvedbi 
prireditev in k uspešnemu predstavljanju naše občine in 

Prejemniki grbov in nagrade Prejemniki spominskih plaket

Predsednik vlade dr. Robert Golob je nagovoril navzoče z vzpod-
budnimi besedami

Glasbena skupina Quattro Stelle
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SLAVNOSTNA SEJA  

Mitja Pekeč, vodja 
Državne tehnične 
pisarne, izpostava 
Črna na Koroškem

njenih prebivalcev.

Spominske plakete Občine Črna na Koroškem se podelijo:
- na predlog Sebastjana Makuca in podpornikov 
ROBERTU MODREJU, Center 43, Črna na Koroškem za 
njegov prispevek h kulturnemu življenju  in ohranjanju tradi-
cionalnega običaja pustovanja,
- Vrtcu kralj Matjaž Črna na Koroškem za 75 let delo-
vanja,
- Opčini Šolta za 30 let delovanja,
- Črjanskim harmonikašem za 25 let delovanja.

Posebno priznanje županje prejmejo:

- skupina prostovoljcev – voznikov (Srečko Gole, 
Branko Lepičnik, Jožef Jamnik, Jožef Strmčnik), ki izvajajo 
brezplačne prevoze starejših in bolnih občanov,
- skupina prostovoljk (Slavica Simetinger, Sonja Grl, 
Mojca Abraham, Lea Arbeiter), ki so bile nosilke projekta 
Črjanska košta – okusi Črne, 

- Ramiz Haznadar – Nale za dolgoletno skrbno 
dostavo časopisov in glasil našim občanom,
- Marija Kordež – za dolgoletno skrb za kulturno 
dediščino.

Državna tehnična pisarna
Izpostava Črna na Koroškem

Pisarna nudi svetovanje, strokovno in tehnično pomoč 
pri obnovi poškodovanih hiš in objektov, ki so bila 
prizadeta v poplavah 4. in 5. avgusta. Prav tako pomaga 

občinam in podjetjem pri obnovi lokalne infrastrukture ter 
zagotavlja strokovno svetovanje.
Strokovnjaki izvajajo terenske oglede v občinah, oško-
dovanci pa se lahko dogovorijo tudi za posvetovanje na 
sedežu izpostav. Pomoč državne tehnične pisarne teče v 
več korakih: 
Najprej strokovnjaki predstavijo stanje na objektu, se pogov-
orijo z lastniki o njihovih željah, možnostih in stroških obnove 
ali iskanju nadomestnih lokacij v sodelovanju z občino ter 
o morebitni državni pomoči. Potem se izdela načrt, izbere 
izvajalec in pridobijo potrebna dovoljenja. Državna tehnična 
pisarna pomaga pri pripravi vlog za državno pomoč, urejanju 
kredita ali drugih virov financiranja. Ko je vse pripravl-
jeno, izvajalec začne z obnovo, Državna tehnična pisarna 
pa izvaja finančni in gradbeni nadzor. Po končani obnovi naj 
bi tehnična pisarna pomagala tudi pri pridobitvi uporabnega 
dovoljenja.
Vodja izpostave Koroške je Mitja Pekeč, univ.dipl.inž.arh., 
ki je obenem namestnik vodje celotne državne tehnične 
pisarne. Obstajata še savinjska in ljubljanska izpostava. Vodja 
je za Črjanske cajtnge povedal: 

»Državna tehnična pisarna predstavlja ekipo 28 ljudi, to so 
strokovnjaki gradbeništva, vodarstva, cestne gradnje oz. 
nizke gradnje, geologi, nekaj je splošnih služb, na primer 
sekretarji, tu je še finančna služba …
Ko smo odprli pisarno, se je zvrstilo precej klicev; nekaj smo 
jih sprejeli v pisarni, predvsem pa smo delovali na terenu s 

Foto: Boris Keber
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SVETOVANJE / KS ŽERJAV 

strokovnjaki – s statiki in arhitekti, si ogledali objekt, pred-
logi so vezani na postopke: načrt, sanacija, nadzor. Naša 
številka je še vedno odprta in ljudje še vedno kličejo. Vemo, 
da je stiska, pričakovanja so velika, a težko vse pokrijemo. 
Poskusili se bomo maksimalno angažirati, zato smo tudi na 
terenu. Nismo le v Črni, naša izpostava pokriva 20 občin 
na Koroškem in naj bi še kakšno na Štajerskem, kjer pa je 
specifika malo drugačna. Pri vas je več plazov kot na savinj-
skem koncu. Pri plazovih pa gre za tri glavne stvari: voda 
in s tem povezava z infrastrukturo, plazovi in posledična 
ogroženost ter objekti sami. 
Brati je treba zakon, ki določa dela državne tehnične pisarne, 
in razumeti namen ter ločiti: na eni strani so ljudje, ki delujejo 
v sklopu občin oz. institucij, drugi pa so fizični posamezniki. 
To dvoje ni primerljivo: na eni strani svetujemo in pomagamo 
občinam, na drugi strani pa posameznikom. 
Zdaj smo v prvi fazi, intervencije je konec, vsaj generalno, na 
vodi bo intervencija potekala še lep čas, do polovice nasled-
njega leta; tu je predvsem svetovanje na terenu in zaščita 
brežin v stanje, kot je bilo pred poplavami, vzporedno pa se 
bodo načrtovali tudi ukrepi, ki bi stanje izboljšali ali pa bi ta 
prostor, kjer je imela voda svojo pot, sproščali v pričakovanju 
nove nesreče. Pri vsaki gradnji, ne glede na njen namen, 
so trije ključni koraki, torej načrt, izvedba in nadzor nad 
izvedbo. Vsi trije pa v bistvu gravitirajo na naročnika. Tako 
si je zakon za odpravo posledic zamislila država. Izvedba 

nadzora je predpisana zakonodajno z vsemi fazami, nad to 
pa je supernadzor, to sta finančni nadzor in hkrati strokovni 
nadzor. Občine so v velikem zanosu predplačništva in sred-
stev, ki so jih dobile, zato z veliko vnemo naročajo storitve 
tako projektov kot izvedbe in nadzorov. Tu jim pomagamo 
pri izvedbi javnih naročil, pri reviziji projektov, pomagamo 
pri pregledu pridobljenih projektov, z oceno stanja in analizo 
cene, da je še racionalna. 
Škodo v črjanski občini sem si ogledal, šel sem do več 
objektov, s predstavnikom Civilne zaščite sva se zapeljala 
proti Bistri, kjer pa sem bil zaprepaden nad tem, kaj je nare-
dila narava - česa tako brutalnega še nisem videl!
Srečaš jezne ljudi, a med njimi je tudi kak, ki nas pohvali. 
Izkušenj imam veliko, pred 14 leti smo delali v Posočju, 
navajen sem na vse: hvala se človeka vedno dotakne, medtem 
ko te graja vzpodbudi k razmisleku, kako bi naredil bolje. 
Res je pa, da se graji ne moreš ogniti. Vzpostaviti je treba 
zaupanje in spoštovanje na obeh straneh. Najprej nudiš 
ljudem pomoč, ki je brezpogojna, naslednji korak ljudi pa 
je, da poznajo zakone
Mislim, da se občine s sanacijo kar uspešno spopadajo. V 
večjih naseljih je malo lažje, v vaseh je težje, ampak tam 
ljudje skupaj dihajo, Korošci pa ste tako nekaj posebnega.«

Irena Greiner

In tako se svet naš vrti …

Čas brzi, ne teče, ampak prehiteva. Včasih imam 
občutek, da bom srečala samo sebe, takšen tempo 
živim. Eno leto mandata je za Svetom Krajevne skup-

nosti Žerjav, na čelu katerega sem se po čudnih okoliščinah 
znašla sama. Imam ekipo, ki mi resnično pomaga. In hvaležna 
sem zanjo. 
Pestro leto je za mano, delo na področju, kjer marsičesa 
nisem poznala, delo v vasi, kjer ljudje tako različni, kot so, 
včasih ne razumejo, da niso sami na tem svetu in da se vse 
ne vrti le okrog njih. Da so za rešitve njihovih težav potrebni 
akcija, pogum, vztrajanje in seveda potrpežljivost. 
Poplave, katerih razsežnosti si nisem predstavljala niti v 
morečih sanjah, so najbolj globoko zarezale v naš vsakdan v 
letu, ki se poslavlja. Sprva se tudi sama nisem znašla, ostala 
sem brez informacij, vode, elektrike, upanja in le s solzami, 
ki so tekle od strahu in šoka po licih. A po kratki ohromitvi 
smo se organizirali in več kot uspešno pomagali ljudem z 
vsem, kar smo imeli na razpolago. A tega je bilo iz dneva v 
dan več, saj kdor me je poznal in je mogel pomagati, je to 
storil. Vsak večer sem padla v posteljo izmučena, a srečna 
in izpolnjena kljub kakšni pikri pripombi koga od krajanov, 
ki pri nas v Delavskem domu ni dobil česa s seznama svojih 

sanj, ker s tem pač nismo razpolagali. Cˋest la vie. Sto ljudi, 
sto čudi! Večini krajanom pa smo le uspeli napolniti vrečke 

Nastop pevca Škugorja
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KS ŽERJAV 

in jim izvabiti nasmeh na obraz, in to je bilo najlepše plačilo 
za naše delo.
Kdaj bomo sanirali vse posledice te ujme, si ne upam napove-
dati, vem le to, da bomo zmogli in da bo na koncu vse, kar 
imamo, še lepše od tistega, kar nam je odnesel 4. avgust 2023, 
ker takih ljudi, ki živimo v od svinca in kadmija onesnaženem 
Žerjavu, ne more uničiti nihče in nič. Samorastniki smo, 
potomci Mete in Ožbeja, ljudje z roba, ponosni, pokončni, 
predani in lojalni, smo Žerjavčani in to bomo tudi ostali. In 
mi se preprosto ne damo.
Našemu Delavskemu domu ujma ni prišla do živega, zato 
smo lahko realizirali tako zaključek Jazz festivala Koroške 
kot gostovanje enega največjih vokalistov Dalmacije Marka 
Škugorja, ki nam je svoje petje poklonil, odprli smo gostilno 
pri Vesni, pogostili smo starostnike in odprli vrata in pros-
tore praznovanju pravoslavne skupnosti Koroške. Čaka nas 
še prireditev obdaritve naših najmlajših in sprejem štirikole-
snikov z Božičkom, potem pa gremo smelo v novo leto 2024. 
Naj bo dobro to leto, naj prinese sreče in zdravja in naj nas 
ne zaliva z vodo, pač pa s kakšno bolj žlahtno kapljico.
In dovolite, da vam za popotnico v novo leto namenim 
naslednje verze:   

Slavnostna občinska seja v
Delavskem domu

LJUDJE SMO KOT VELIKI KOŠČKI MOZAIKA,
VSAK IMA SVOJO BARVO IN OBLIKO.
DOKLER NE NAJDEMO SVOJE BARVE IN OBLIKE,
SE IŠČEMO.
ŽIVLJENJE DAJE PLATNO,
BARVE IN OBLIKE IZBIRAMO SAMI.
ŽELIMO VAM VELIKO MODRE
KOT MORJE, KOT JE NEBO,
VELIKO ZELENE

KOT TRAVA, KOT JE DREVO,
VELIKO ZLATE
KOT SONCE, KOT JE TOPLA DLAN,
VELIKO RDEČE 
KOT ZDRAVJE, LJUBEZEN, 
KOT STA SREČA IN DOM. 

SREČNO 2024!

Predsednica KS Žerjav: mag. Ivanka Stopar

Po nastopu je Nina Stopar podarila pevcu svojo sliko.
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Najevska lipa 2023

Slavnostna govornica mag. Urška Klakočar Zupančič, predsednica 
DZ RS

Borut Mori, Lina Rahne in Klemen Gorenšek                     Foto: Boris Keber

Razmislek pod lipo na temo: Brezmejna kultura.
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VAŠKE SKUPNOSTI 

DPD SVOBODA Črna na Koroškem 
za lepše dneve

Dogodki v vaški skupnosti
Bistra - Ludranski Vrh

Krajani Bistre in 
L u d r a n s k e g a 
Vrha smo skupaj s 

Športnim društvom Naje-
vska lipa za 1. maj pripravili 
postavljanje mlaja in kreso-
vanje ter iskanje skritega 
zaklada za otroke. Kresovali 
smo dolgo v noč. Zahval-
jujem se vsem, ki so pomagali 
pri pripravi mlaja in kresa ter 
nabavi pijače in hrane. 
Konec avgusta smo na 
Pudgarskem organizirali 
piknik kot zahvalo za vso 
medsosedsko pomoč, ki 
smo si ji med sabo nudili med 
poplavami, saj smo ponovno 
dokazali, da to, da imamo 
drug drugega, šteje največ. 
Vsak je prinesel nekaj svojih 
dobrot, tako da smo pekli na 
žaru in v saču, igrali odbojko 
in nogomet ter se družili.  
Na tretjo oktobrsko nedeljo 
smo se zbrali na tradicio-

nalnem srečanju krajanov na turistični kmetiji Smrečnik-Gorza, kjer smo srečanje pričeli 
s sveto mašo. Lovsko društvo Bistra je darovalo meso, da smo si lahko privoščili lovski 
golaž. Vsi udeleženci so prejeli majice, ki jih je darovala občina Črna, letos so bile majice v 
duhu poplav, zato smo s ponosom  prevzeli slogan ‘S           za Črno’. Družili smo se ob peki 
kostanja, ob kegljanju, igranju odbojke ter iskanju skritega zaklada. Kljub mrazu je bila 
udeležba dobra. 

Maja Kos

Delavsko prosvetno društvo Svoboda je dejavno v 
danih okoliščinah. Zadnja leta, še zlasti letošnje ujme 
so nas neusmiljeno udarile. Bilo je težko med korono, 

še težje med poplavami, pa k sreči nismo klonili.
V tem razburkanem času je ranjena Črna delila usodo z 
regijo in širše. Tudi naše društvo je doživelo spremembe. 
Čas je pač neusmiljen dejavnik življenja. Sekcija SMO, KAR 
SMO je prenehala z dejavnostjo. 
VIS Stečine iščejo termine za srečanja, pa vendar so dostojno 
opravili, kar so si  zadali. Na Kulturnem utripu so za uvod 
zapeli Ota Čeruja Pesem in koroško ljudsko Jes pa no hišico 
mam.

MePZ MK MATO vztraja in išče dodatne člane. Vedno so se 
pevci udeležili občinskih prireditev in lepega gostovanja 
na Šolti. Tokrat so zapeli Matije Tomca Pozdrav Koroški in 
Albina Kranjca Dečva, poglej me prav.
GKM je zelo okrnjen, še vedno se pa odziva na povabilo. Z 
izborom Kajuhovih pesmi je večer obogatil Sašo. 
Z veseljem povem, da so se letos društvu priključile Črjanske 
klekljarice, ki odslej delujejo kot sekcija DPD Svoboda Črna 
na Koroškem. Dekoracija je njihovo delo. Njihov moški pred-
stavnik pa piše pesmi. Stanko Grl recitira avtorske pesmi.
Letošnja gostja na 12. KULTURNEM UTRIPU SVOBODE je 
bila koroška kantavtorica Dunja Vrhovnik.
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Dunjo smo povabili z namenom, na pobudo mladih, da se 
po težkem letu poveselimo, se sprostimo, pozabimo na 
strahove, skrbi, tudi jezo ... vse v prepričanju, da bo vsak 
naslednji dan lažji. S programom smo člani društva želeli 
izreči HVALA in globok poklon vsem znanim in neznanim 
posameznikom in skupinam za pomoč.
Naslednje leto naj bo bolj prizanesljivo in srečno z željo, da 
se bo v Črni še dolgo slišala pesem.
Foto Gvido Jančar in Mojca Petrič.

Zapisala Marinka Petrič,
predsednica DPD SVOBODA Črna na Koroškem

Leandru Fužirju v slovo

Konec pomladi smo se poslovili od človeka z veliko 
začetnico, od sokrajana, ki nam je vsem bil v ponos, 
človeka, ki je imel neizmerno rad svoj domači kraj, 

Črno na Koroškem. Večkrat je dejal, da ima tukaj vse, kar 
potrebuje, in da mu je živeti tu lepo. 

Landi, kot smo ga klicali, je bil lansko poletje imenovan 
za častnega občana naše občine za dolgoletno aktivnost 
na številnih področjih, predvsem pa zaradi njegovega 
slikarskega ustvarjanja in udejstvovanja, s katerim je ime 
Črne na Koroškem ponesel v svet in pomembno prispeval 
k njeni prepoznavnosti in kulturnemu razvoju. 

LEANDER FUŽIR izhaja s Prevalj, kjer je preživel otroška 
leta. Po končanem šolanju je služboval v Rudniku Mežica in 
kmalu se je poročil, se preselil najprej v Žerjav, potem pa v 
Črno na Koroškem, kjer si je ustvaril družino in kjer je živel do 
konca svojega življenja. Vsa leta je bil aktiven na Prevaljah, v 
Žerjavu in kasneje v Črni na Koroškem, na različnih področjih 
– tako na športnem (gimnastika, vaditelj orodne telovadbe) 
kot tudi kulturnem področju (gledališka dejavnost). Dolga 
leta je bil kot smučarski sodnik aktiven pri SK Črna, kjer je 
aktivno sodeloval tudi pri izvajanju številnih nalog v zvezi z 
organizacijo tekmovanj na različnih nivojih.
Ves čas pa ga je spremljalo predvsem slikarsko snovanje, 
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Leander Fužir na eni od svojih zadnjih razstav

saj se je že kot otrok z velikim veseljem predajal likovnemu 
izražanju. Povezan z rudarstvom je v slikarstvu iskal poti, da 
bi stiske in veselje knapov ohranili pred pozabo. Svoja likovna 
dela je ustvarjal v različnih tehnikah in z različno tematiko 
(knapovstvo, liki iz literarnih del Prežiha, portreti, krajina 
…). Svojstven je Fužirjev obsežen ciklus portretov Črjanov. 
Posebno mesto v njegovem ustvarjanju je  imel Prežihov 
svet, tako je nastal ciklus motivov z literarnimi junaki Solzic, 
Levega devžeja, Samorastnikov in zgodbe Čez goro k očetu. 
Ni pa slikal le podob ljudi, pač pa se je z enakim slikarskim 
žarom posvečal različnim likovnim motivom, med katerimi 
je velikokrat Črna z okolico. Bil je član Društva koroških 
likovnikov in Društva likovnikov CARINTIA s Prevalj. Svoja 
dela je razstavljal na samostojnih in skupinskih razstavah po 
Sloveniji in v tujini in je zanje prejel več nagrad. 
Ilustriral je pet pesniških zbirk, med njimi obe zbirki hčerke 
Saše Fužir - Lesjak, zbirko Naše zgodbe in Molitvenik, štiri 
Prežihova dela, štiri otroški pravljice in eno pesmarico. Kot 
predstavnik občine Črna je bil več let član sveta Koroške 
galerije likovnih umetnosti v Slovenj Gradcu. Kot mentor 
in svetovalec je sodeloval na vseh likovnih kolonijah otrok, 
mladostnikov in odraslih z motnjo v duševnem razvoju 
zavodov za usposabljanje in varstveno delovnih centrov 
iz vse Slovenije, ki jih organizira CUDV. Kot član Društva 
koroških likovnikov je bil pobudnik in organizator srečanja 
slikarjev v času Turističnega tedna v Črni, ki poteka še 
danes in se ga je tudi sam vedno udeleževal. Na osnovnih 
šolah po Mežiški dolini je več let vodil likovne delavnice, 
na katerih je skupaj z otroki slikal in s tem bogatil njihovo 
znanje. Sodeloval je tudi pri izboru risb, ki jih otroci rišejo na 
temo kralja Matjaža. Oblikoval je razstavne panoje v kraju, 
njegov izdelek so pravljični liki, ki so decembra krasili Črno, 
poslikava hišice na stadionu in kralj Matjaž, simbol vrtca 
Črne. V okviru sodelovanja s Koroškim domom starostnikov 
je pripravil tudi razstavo v Domu starostnikov Črneče, ob 
svoji 75-letnici pa razstavo v Družbenem domu na Prevaljah, 
kjer je leta 2016 Kulturno društvo Mohorjan Prevalje tudi 
izdalo Monografijo  Leander Fužir - PRIPOVEDI SLIK. Lani 
je Landi praznoval 80 let in ob tej priložnosti razstavljal v 
Družbenem domu na Prevaljah. 
Zaradi svoje zavezanosti Koroški in temam, povezanim z 
življenjem v Mežiški dolini, je Leander Fužir postal eden 
najbolj prepoznavnih koroških ustvarjalcev in v Črni smo 
zelo ponosni, da je bil naš občan, da je ustvarjal in živel pri 
nas, pod goro Peco in na Pristavi. Landi je imel poseben 
odnos do Črne, saj je na njegovih sikah veliko motivov iz 
našega kraja, narave in tudi naših ljudi. Veliko svojih slik je 
podaril Občini Črna, osnovni šoli, knjižnici, CUDV in drugim 
organizacijam, prav tako pa so jih kot darilo širom po svetu 
ponesli naši prijatelji, sodelavci in partnerji, katerim je občina 
ob različnih priložnostih s ponosom podarila njegove slike. 
Njegova slika Črne je tudi v pobratenem mestu Harbin na 
Kitajskem.

Življenje in delo Landija je pustilo velik pečat v naši Črni 
in je zelo veliko prispevalo k prepoznavnosti naše občine 
in k njenemu kulturnemu razvoju. Jožko Kert je v Landi-
jevi monografiji zapisal: »Največ je slikarja Leandra Fužirja 
oblikovalo marljivo delo in čut odgovornosti do umetnosti. 
Koroška krajina in njeni ljudje so slikarjevi glavni motivi, 
zvesti sopotniki skozi življenje. Pogovarjal se je s krajino 
in z ljudmi, s čopičem, barvo in platnom, vedno pa je bila 
prisotna govorica slikarjevega srca. Fužirjeva platna vzbujajo 
v gledalcih toplino in njihovo hvaležnost za slikarjevo delo. 
Korošci nosimo v sebi pečat naše krajine, naše kulturne 
dediščine in usode naših ljudi. Tako tudi Fužir. Na njegovih 
platnih je z barvo zapisana slikarjeva ljubezen do domačih, 
družine z vnuki, do sopotnikov rudarjev, železarjev, olcarjev, 
s čopičem so zarisani njihovi izmučeni obrazi, upajoči na 
lepše dni. Njegova platna so muzeji minulih dni s tisočerimi 
pripovedmi. Tudi o vseh nas, ki v ta platna zremo. 
Od nas se je poslovil človek, ki smo ga imeli radi zaradi 
njegove dobrotljivosti in plemenitosti, zaradi njegove stalne 
pripravljenosti pomagati. 
Dragi Landi, v veliko čast in ponos nam je, da smo te poznali 
in da smo s teboj prehodili del tvoje življenjske poti. Zahval-
jujem se ti za vso podporo, za prijaznost in naklonjenost, ki 
sem je bila deležna v svojem osebnem imenu, za vse, kar si 
storil za naš kraj, pa v imenu Črjanov. Počivaj v miru in naj 
ti bo lahka črjanska zemlja!
Ženi Silvi, hčerkama Nataliji in Saški ter vsem tvojim 
najbližjim v imenu kraja izrekam globoko in iskreno sožalje.

Županja mag. Romana Lesjak,
na žalni seji konec maja 2023
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Utrinki

8 učenk OŠ Črna 
pod mentorstvom 
Tanje Trost se je 
udeležilo novo-
letnega koncerta 
Z a v a r o v a l -
nice Triglav v 
Gallusovi dvorani 
Cankar jevega 
doma v Ljubljani.
Na odru so se 
pridružili OPZ 
Franjo Golob in
Vladu Kreslinu

Italijani iz Trente so podarili našim sokrajanom družin 
Metulj in Dimnik nov most

Obiskale so nas članice Ljudske univerze Ormož, ki so nam podarile 
pletenine, ki so jih izdelale same. Pletenine bomo razdelili občanom, 
prizadetim v poplavah

Na obisku ministrica za infrastrukturo mag. Alenka Bratušek in 
ministrica za digitalizacijo dr. Emilija Stojmenova Duh

Obiskal nas je minister za naravne vire in prostor Uroš Brežan, 
s strani ministrstva pa so bili prosotni tudi Neža Kodre, direk-
torica Direkcije RS za vode, Ervin Vivod iz Sektorja za zmanjševanje 
posledic naravnih ujm, Žiga Vrevc Žlajpah, namestnik vodje kabineta 
ministra, in Ajda Martinčič

Srečanje “S prostovoljci na kavo”
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Otvoritev mostu čez Mežo pri Zapečniku

Predstavniki Agencije za zaščito in reševanje iz Švedske s pred-
stavniki Uprave za zaščito in reševanje Slovenije so skupaj s pred-
stavniki občine ter stanovalci otvorili most, ki ga je podarila Švedska

Sprejem za novorojenčke, rojene od 1. 10. 2022 do 30. 9. 2023. Z govorom jih je županja pozdravila, jih osebno sprejela in čestitala staršem 
ob rojstvu ter jim v spomin na srečanje v imenu občine

Uporabniki CUDV so krajanom podarjali kamenčke prijaznosti

Na stadionu imamo solarno klop, ki smo jo otvorili v okviru Evrop-
skega tedna mobilnosti
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EUROPE DIRECT Koroška – EU 
lokalno!

PROJEKT 

In še nedavno dogajanje v Črni na Koroškem.
V okrogli mizi »Kam in kako po poplavah« so sodelovali: mag. Petra 
Lesjak Tušek (vodja razgovora), dr. Jerneja Jug Jerše, mag. Romana 
Lesjak, mag. Katarina Žibret, dr. Jošt Sodnik in David Božiček.

Leto 2023 je pri koncu in že snujemo načrte za 2024. 
Pester program je za nami, še bolj pestrega načrtujemo 
... Iskreno upamo, da ste sledili našim dogodkom in 

da jim boste še naprej.
Uvod v letošnjo jesen je bil vsekakor uprt v nebo. Upajočih 
misli na indijansko poletje nam je narava končno ures-
ničila željo. Ob sončnem vremenu in (žal) rekordno visokih 
temperaturah smo v septembru bliskovito urejali našo regijo 
in menimo, da je napredek več kot očiten. Seveda pa se 
velikih problemov ne rešuje čez noč, zatorej še marsikateri 
opravki čakajo na naslednjo pomlad in na daljša obdobja 
lepega in suhega vremena. K sreči nas Evropska unija pri 
vsem tem ni in ne bo pustila praznih rok. V čast nam je, da je 
gospa predsednica Evropske komisije Ursula von der Leyen 
v času katastrofalnih poplav obiskala ravno našo dolino in 
si ogledala poplavljeno Črno na Koroškem. Obljubila je, da 
bo Evropska komisija Sloveniji izplačala iz Solidarnost-
nega sklada predplačilo v vrednosti 100 milijonov evrov in 
naslednje leto še dodatna solidarnostna plačila v vrednosti 
300 milijonov evrov. Slovenija je lahko do konca avgusta 
letošnjega leta zaprosila za dodatna sredstva v okviru instru-
menta NextGenerationEU v vrednosti 2,7 milijarde evrov in 
do konca leta 2027 imamo za Slovenijo rezerviranih še 3,3 
milijarde evrov sredstev iz kohezijskih skladov. Menimo, da 
bomo z vsemi temi sredstvi hitro in trajnostno poskrbeli za 
varnost v vseh oškodovanih regijah naše države. 
EUROPE DIRECT Koroška in A.L.P. Peca sta skupaj s Pred-
stavništvom Evropske komisije organizirala delovno akcijo 
v Črni na Koroškem, poleg tega  smo na različne načine 
pomagali v najbolj prizadetih območjih naše regije. Ob koncu 
meseca novembra smo organizirali tudi večji dogodek na 
temo sanacij po poplavah, ki se ga je udeležila tudi vodja 
Predstavništva Evropske komisije v Sloveniji dr. Jerneja 
Jug Jerše.
Naša točka EUROPE DIRECT se je udeležila Mirovniškega 
festivala in Festivala drugačnosti v Slovenj Gradcu, kjer 
smo skupaj z mladimi risali simbole miru in se pogovarjali 
o solidarnosti. V septembru in oktobru pa smo organizirali 
brezplačne delavnice za osnovnošolce na temo spletnega 
nasilja. Delavnice so bile izvedene s strani organizacije Safe.
si. Ugotovitev, da pogovorov o spletnem nasilju ni nikoli 
preveč, je vodílo marsikatere osnovne šole in naše EUROPE 
DIRECT točke. 
Skupaj s šolo ambasadorko Evropskega parlamenta 
Gimnazijo Ravne na Koroškem smo izvedli kar nekaj skupnih 
akcij. V KMKC Kompleks je potekal javen ogled letnega 
nagovora predsednice Evropske komisije #SOTEU in klepet 

z Mojco Erjavec, našo regionalno članico mreže BELC. Konec 
septembra smo peljali avtobus dijakov Gimnazije Ravne 
na Koroškem, skupaj s profesorico Mojco Krebs, na grad 
Tanzenberg/Plešivec, kjer so se družili s srednješolci iz 
Srbije, Italije in Avstrije. Na štirih različnih delavnicah so 
se dijaki preizkusili v aktivnem državljanstvu, poznavanju 
evropskih volitev, opolnomočili znanje glede manjšin in 
se pogovarjali z nadarjenim violinistom iz Angole. Prijetno 
prepletanje stotih dijakov iz štirih različnih držav je bilo 
posebno in enkratno doživetje. 
V maju je bil razpisan foto natečaj »Ujemi znanje«, ki ga v 
decembru zaključujemo z razglasitvijo in prijetno okroglo 
mizo ter razstavo najboljših fotografij.
Leto mineva v znamenju potepanja po različnih javnih 
dogodkih, taborih ter obiskih osnovnih in srednjih šolah. 
Odzovemo se vsakemu vabilu šole, veseli pa smo tudi, kadar 
kdo obišče našo informacijsko točko EUROPE DIRECT 
Koroška na Prežihovi ulici 17, Ravne na Koroškem. Lepo 
povabljeni!
Spremljajte nas na Facebook strani EUROPE DIRECT 
Koroška, na Instagramu @europedirectkoroska in na spletni 
strani EUROPE DIRECT Slovenija.  

Nika Skudnik, vodja EUROPE DIRECT Koroška
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Pred razpravo so svoje zgodbe v času poplav razkrili dr. Matej Kram-
berger, Gvido Jančar in Peter Naglič. Zapel je tudi pevski zbor OŠ 
Črna pod vodstvom Tanje Trost.
                                                                                                       Foto: Boris Keber

MePZ Župnije Črna na Koroškem
v koledarskem letu 2023

Leto 2023 bo …
Ker je covid vendarle popustil, smo se nadejali prijet-
nega leta. Toda že vedeževalci so napovedovali turbu-

lentno leto. Po mojem mnenju nekateri šele takrat, ko so se 
stvari že zgodile. 
Mi, pevci in pevke MePZ župnije Črna na Koroškem, smo 
želeli slediti delovnemu načrtu, ki smo si ga zastavili že 
lansko leto, toda zaradi višjih sil smo morali marsikdaj opus-
titi ali vsaj spremeniti.
Začetek leta je izgledal obetavno. Prve dni januarja smo v 
cerkvi pripravili lep in dobro obiskan koncert. Družno z gosti, 
člani MPZ Sele-Vrhe, smo prepevali božične pesmi. Konec 
januarja smo stanovalce Doma starostnikov na Prevaljah 
počastili ob pomoči našega župnika s sveto mašo, ki smo jo 
nadgradili s koncertom božičnih pesmi. 
Januarja je v samozaložbi izšla leposlovna knjiga, prvenec 
naše pevke Martine Podričnik, in sicer roman z naslovom 
Vijolična kačja pastirica.  
Konec februarja smo nastopili na pevski reviji Od Pliberka 
do Traberka. Tokrat smo peli na odru domačega kulturnega 
doma.
Konec marca smo se nekateri pevci udeležili petkovega post-
nega romanja pri cerkvi sv. Križa nad Dravogradom. Sama 
sem se tovrstnega dogodka udeležila prvič in v procesiji 
videla poleg verskega obreda tudi čudovit izraz ljubezni 
do naše identitete, saj so bile v molitvi izražene predvsem 
prošnje za ljubezen in zdravje v družini in uspešno gospo-
darjenje na svoji zemlji. 
Istega dne smo se zvečer zbrali še na zboru članov KD Franc 
Piko, na njem pa prerešetali dejavnosti prejšnjega leta in 
ustvarili načrte za prihajajoče dni.
Ko je bila v začetku maja v Črni birma, dan ni bil pomemben 
samo za naše mladostnike, ampak tudi za Simona Potočnika. 

Mariborski nadškof metropolit msgr. Alojzij Cvikl mu je 
izročil plaketo in se mu s stiskom roke osebno zahvalil za 
njegovo 45-letno vodenje cerkvenega pevskega zbora v 
župniji Črna na Koroškem.
Konec maja smo izvedli nov koncert. Marijine pesmi, ki v 
cerkvi bogatijo mesec maj, so donele iz naših grl, naš gost 
Klemen Gorenše, pa je z lepim basbaritonom polnil cerkev 
ob spremljavi pianistke Maje Kastratovik z ljudskimi napevi.
Dva tedna kasneje je iz naše župnijske cerkve spet donelo 
petje. Gostili smo revijo cerkvenih pevskih zborov Dekanije 
Mežiška dolina, ki se je je udeležilo deset zborov iz krajev, 
posejanih vzdolž reke Meže. 
Poletni meseci so namenjeni za počitek tudi našim pevcem, 
toda tisti, ki imajo čas, kljub temu sodelujejo ob posebnih 
priložnostih. V letošnjem letu smo zapeli na treh običajnih 
porokah in na eni zlati. Radi se udeležujemo tudi »lepih 
nedelj« po naših cerkvah. Prva je sredi julija pri sv. Magdaleni 

G. Simon in g. Cvikl v naši župnijski cerkvi
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Izzivi Osnovne šole Črna na Koroškem
po nedavnih poplavah

v Javorju, naslednji dve nedelji pa slavijo v Koprivni. 
Najprej pri sv. Jakobu, naslednjo nedeljo pa pri sv. Ani. 
Sledita slavji pri sv. Ožbaltu in nato pri sv. Heleni, toda 
letos je vreme vse spremenilo.
Prvo sredo v avgustu smo člani pevskega zbora ustvarili 
še en lep dogodek. Na predvečer rojstnega dne smo 
pripravili presenečenje naši osemdesetletnici Mojci. 
Kljub dopustom nas je potrkalo na njena vrata več, 
kot se nas marsikdaj udeleži pevskih vaj, da smo ji 
enoglasno voščili za prihajajoči praznik. Lep večer smo 
preživeli. Še sreča, kajti že naslednjo noč je mnogim 
našim pevcem zalilo domove, nekateri pa so se morali 
celo boriti za življenje.
Kljub vsem težavam pa smo se mesec dni po poplavah 
namenili spoznavati nov košček Koroške. Obiskali smo 
cerkvico na Homcu in farno cerkev v Šmartnem pri 
Slovenj Gradcu.
14. oktobra je Črno obiskal škof Alojzij Cvikl in daroval 
zahvalno mašo za vse poplavljence v Mežiški dolini. 

Gotovo pa je zahvala veljala tudi kot voščilo našemu pevovodji 
Simonu in njegovi ženi Mojci, ki sta za nas prav ta večer prip-
ravila praznovanje njune visoke obletnice.
Upam, da se bodo zadnji dnevi leta 2023 iztekli po načrtih. 
November je tekel v ustaljenem ritmu in nam omogočil 
praznovanje vseh svetih, pa tudi god sv. Cecilije, zavetnice 
cerkvenih pevcev.
Decembra bomo z našim petjem najprej polepšali enolično 
življenje starostnikom v domu v Črnečah s koncertom 
adventnih in zimskih pesmi. Pripravljamo še božič-
no-novoletni koncert v naši cerkvi, ki ga bodo popestrili 
sopranistka Mateja Potočnik in pevci kvinteta Ajda. Družno 
z ostalimi domačimi kulturniki se bomo poslovili od leta 
´23 na prireditvi S pesmijo in plesom v novo leto in z našim 
nastopom na ta način izrekli zahvalo tudi vsem Črjanom, ki 
nas radi poslušajo in spremljajo naše delo vse leto.

Martina Podričnik, 
predsednica MePZ župnije Črna na Koroškem

Poletne počitnice predstavljajo vsem otrokom, 
staršem in zaposlenim čas, ko odmislimo šolsko 
delo, si odpočijemo, si vzamemo čas za vse stvari, za 

katere med šolskim letom ni toliko priložnosti. Ves čas pa 
nam misli že uhajajo v naslednje šolsko leto, snujemo nove 
načrte. A vseeno si želimo, da brezskrbni počitniški dnevi 
minevajo čim počasneje, čeprav se ponovnega snidenja v 
šoli 1. septembra tudi veselimo. 

Letošnje počitnice pa so bile drugačne. Že julija so ekstremni 
vremenski pojavi, ki smo jim v zadnjem času žal vse pogosteje 
priča, povzročali številne nevšečnosti. A vseeno nihče ni 
pričakoval, da bo naš kraj prizadela naravna katastrofa 
velikih razsežnosti. 4. avgust 2023 bo zagotovo dan, ki bo 
za Črno in vse Črnjane ostal zapisan kot dan najhujše nočne 
more. Čas brezskrbnih počitnic in dopusta se je spremenil 
v čas negotovosti, skrbi in različnih preizkušenj. Zagotovo 

Na Homcu pri Šmartnem pri Slovenj Gradcu

Pri cerkvi sv. Križa nad Dravogradom
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si nihče ni predstavljal, da je mogoče, da je v času vseh 
modernih tehnologij celoten kraj z vso okolico več dni brez 
vode, elektrike, da so neprevozne praktično vse ceste, da ni 
telefonskih in internetnih povezav in še marsičesa, kar se 
nam v teh časih zdi samoumevno, da nam je vedno na voljo. 
Dnevi, ki so sledili, so postopoma odkrivali razsežnosti 
katastrofe. Razkrivale so se zgodbe številnih posameznikov 
in družin, ki jih je ta nesreča tako ali drugače prizadela. Vsaj 
toliko, ali pa včasih še bolj, so v ospredje prihajale zgodbe 
številnih junakov, ki so v prvih dneh vzdrževali, kolikor se 
je dalo, normalno življenje v kraju. Predvsem pa so žarke 
upanja prinašale zgodbe posameznikov od blizu in daleč, 
ki so želeli pomagati kraju in ljudem.
Avgustovski dnevi so potekali hitro, približeval se je 1. 
september. Na srečo prostori šole, vrtca in podružnične 
šole v Žerjavu niso bili poplavljeni. Največjo težavo ob začetku 
šolskega leta so predstavljale poškodovane cestne povezave 
do vseh zaselkov ter poškodovane in nevarne poti v šolo za 
otroke, ki v šolo hodijo peš. 
Tako kot celoten kraj je tudi šolo to obdobje zaznamovalo 
s številnimi obiski, sporočili, klici podpore in ponujeno 

pomočjo na različne načine. V ponedeljek, 21. 8. 2023, je naš 
kraj in šolo obiskal minister za vzgojo in izobraževanje, dr. 
Darjo Felda. Za otroke vrtca in učence šole smo prejemali 
različne šolske potrebščine, šolske torbe, knjige, družabne 
igre, igrače, oblačila … Vse našteto so prinašali številni posa-
mezniki, šole in različne ustanove. Vsakemu posebej smo 
se iskreno zahvalili s poslano zahvalo. Starše in učence smo 
pred začetkom šolskega leta povabili v šolo, kjer so si lahko 
izbrali, kar so za šolsko delo potrebovali. Veliko potrebščin 
smo razdelili, nekaj pa smo shranili v šoli za potrebe med 
šolskim letom.   
Da se je šolsko leto lahko za vse učence začelo v šoli, še 
kakšen teden prej ni bilo samoumevno. V sodelovanju s starši 
in Občino nam je uspelo zagotoviti, da so 1. septembra v šolo 
lahko prišli vsi učenci. Zahvala gre vsem staršem za pomoč 
pri prevozih otrok v šolo, saj je razumljivo, da zaradi velikih 

razsežnosti v tako kratkem času ni bilo možno urediti vseh 
cest. Prav tako pa je bilo potrebno zagotoviti varne poti 
do šole za učence, ki v šolo hodijo peš. V prvem tednu so 
učence na nevarnih točkah spremljali prostovoljci Društva 
upokojencev Črna na Koroškem.
Šolsko leto 2023/24 je pričelo 214 učencev (201 učenec v Črni 
in 13 v Žerjavu). Razporejeni so v 10 oddelkov na matični in v 
2 oddelka na podružnični šoli v Žerjavu. Svojo osnovnošolsko 
pot je pričelo 28 prvošolcev v Črni in 5 v Žerjavu. Letošnji 
sprejem je bil prav poseben, saj so prvošolce na pot skupaj 
z županjo Občine Črna na Koroškem, mag. Romano Lesjak, 
pospremili še minister za notranje zadeve Boštjan Poklukar, 
direktor policije Senad Jusić ter predstavniki Agencije za 
varnost v cestnem prometu. 
Z začetkom šolskega leta se je pričenjala tudi normalizacija 
življenja v kraju. V šoli smo se trudili ustvariti čim bolj prijetno 
in varno okolje za vse učence. Strah in različne stiske, kot 
posledica dogodkov v času poplav, so bile pri otrocih in tudi 
zaposlenih še kako prisotne. Z različnimi dejavnostmi, ki jih 
za učence ponujamo, smo želeli njihove misli preusmeriti na 
prijetnejša doživetja. Predvsem pa je največ pomenil pogovor 
in druženje s sošolci, prijatelji, učitelji …

Dobrodelna pomoč OŠ Vrhovci

Patrik Pirš na OŠ Črna

Obisk ministra za vzgojo in izobraževanje Darja Felda
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Na šolo pa so še vedno prihajali različni klici z željo pomagati 
našim učencem. Prejeli smo kar nekaj donacij različnih 
ustanov, sredstva so zbirali zaposleni na šolah in tudi posa-
mezniki. 
Kar hitro se nam je porodila ideja, kako zbrana sredstva 
čim učinkoviteje porabiti. Glede na vse težave, ki jih je 
povzročila ujma, in dela, ki so v kraju intenzivno potekala, 
smo se odločili, da septembrski športni dan, ki ga običajno 
izvedemo v prijetnem naravnem okolju našega kraja, letos 
izvedemo izven kraja. Tako so učenci od 1. do 3. razreda ta 
dan preživeli v Slovenj Gradcu, učenci od 4. do 7. razreda na 
Kopah, učenci 8. in 9. razreda pa na Celjski koči. S pomočjo 
donacij smo pokrili vse stroške.
Sledile so številne prijetne zgodbe, ki se dotaknejo človeka. 
V Šempasu, kamor se je med poletjem preselila naša bivša 
učenka Aneja, je Osnovna šola Šempas v sodelovanju z 
okoliškimi krajevnimi skupnostmi pripravila dobrodelni 

pohod. Vsa zbrana sredstva  so namenili šolskemu skladu 
naše šole. Pohoda, ki je bil v soboto, 30. septembra, sva 
se skupaj s starši in bivšimi sošolci Aneje udeležila z 
razredničarko Vesno Burjak. Aneji smo pripravili prijetno 
presenečenje, saj za naš prihod ni vedela. Zelo prijazni 
domačini in prijetno okolje je bilo nalašč za druženje, ki je 

spletlo nova prijateljstva in dogovorili smo se o skupnem 
sodelovanju obeh šol. 
V začetku septembra pa smo prejeli tudi klic iz Mirne 
Peči in nato tudi pismo od učencev Osnovne šole Toneta 
Pavčka. Vedeli so, kaj se je pri nas zgodilo, zato so nam 
želeli pomagati. Povabili so nas k njim na šolo in res smo se 
v petek, 13. oktobra, z učenci 4., 5. in 6. razreda odpravili na 
pot. Pripravili so nam prijeten sprejem in prijetno dopoldne 
smo preživeli z njihovimi učenci. Po kosilu  smo si ogledali 
še muzej Toneta Pavčka in Lojzeta Slaka. Razšli smo se z 
željo, da se še srečamo.
Posebno zgodbo pa smo spletli s Patrikom Piršem, 
šestošolcem iz Oplotnice. Avgusta je v svojem kraju orga-
niziral akcijo zbiranja pomoči za krajane Črne in učence 
šole, ki jo je nato pripeljal skupaj z očetom. V zahvalo smo 
ga povabili k nam v šolo. Tako je ponedeljek, 16. oktobra,  
preživel pri nas, skupaj z učenci 5. in 6. razreda. 

Ob vseh prijetnih zgodbah, ki so se nam zgodile in se nam še 
dogajajo, šolsko delo poteka po načrtih. Veliko pozornosti 
namenjamo medsebojnim odnosom, spoštovanju in s tem 
ustvarjamo prijetno delovno vzdušje. Učence spodbujamo k 
odgovornosti in vedoželjnosti. Predvsem želimo kakovostno 
izvajati pouk, ki je osnovna naloga šole, saj prinaša razvi-
janje navad, spretnosti, predvsem pa prinaša razgledanost 
in znanje. Učitelji v izvajanje pouka vključujejo pravo mero 
različnih modernih pristopov in vse ustrezno prilagajajo 
vsem individualnim posebnostim otrok. Poseben poudarek 
je na vključevanju modernih informacijskih tehnologij, spod-
bujanju gibanja, formativnem spremljanju pouka in razvoju 
bralne pismenosti. Kot šola smo vključeni v različne projekte, 
ki dopolnjujejo delo šole, predvsem pa dajejo možnost, da 
pri učencih še dodatno odkrivamo in razvijamo številne 
talente, ki jih imajo. Tako smo vključeni v mreže šol Unesco 
ASPnet, Eko šol, Zdravih šol, Geopark Karavanke, pridobljen 
je bil tudi naziv Kulturna šola. Na nivoju šole in kraja pa 
izvajamo še številne dejavnosti. Peš bus, Bici vlak in Skiro 
bus pripomorejo k spodbujanju zdravega načina življenja 
in pomembno prispevajo k varnosti v cestnem prometu. 
Zaščitništvo in prostovoljstvo sta dejavnosti, ki povezujeta 

Pred OŠ Šempas

Prvošolci

Pred OŠ Toneta Pavčka v Mirni Peči
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starejše učence z mlajšimi učenci šole in z otroki iz vrtca. 
Spretnosti, ki jih učenci pridobijo pri vrstniški mediaciji,  
zelo pripomorejo pri reševanju različnih konfliktov. Učence 
spodbujamo k sodelovanju na tekmovanjih iz znanj, na 
športnih tekmovanjih, k sodelovanju na različnih natečajih. 
Z veseljem pa se naši učenci udeležijo različnih prireditev v 
kraju in z nastopi popestrijo dogodke.
Zadnji šolski dan pred krompirjevimi počitnicami je prinesel 
tudi obilno deževje in takrat se je pokazalo, kako je strah 
še vedno prisoten. Zaskrbljeno smo pogledovali proti 
Javorskemu potoku, ki je hitro naraščal, ter spremljali novice 
iz vseh zaselkov kraja. Številni starši so prihajali po otroke 
in jih odpeljali domov. Vse zaradi strahu, da bi se ponovil 
avgustovski scenarij, ko številni niso mogli do svojih domov. 
Na srečo pa je dež kmalu ponehal.
V novembru so se prijetne zgodbe nadaljevale. Posebno 
akcijo zbiranja različnih potrebščin za naše učence so izpel-
jali na Osnovni šoli Vrhovci v Ljubljani. Naši učenci so s 
pričakovanjem odpirali skrbno zavite in okrašene škatle 
in se razveselili vsega, kar so dobili. Prejeli smo še nekaj 
donacij. Zato smo v decembru našim učencem omogočili še 
nekaj prijetnih doživetij, s katerimi smo jim želeli polepšati 
predpraznične dni.
Dogodki, ki so se celotnemu kraju zgodili v avgustu, so ob 
različnih težkih preizkušnjah, pred katere so bili postavljeni 
številni, vseeno prinesli veliko pozitivnih zgodb. Predvsem pa 
so prinesli spoznanje, da človek v nesreči ni sam. Zavedati se 
moramo, da vse te pozornosti in podpora niso samoumevne, 

zato jih je potrebno sprejemati z velikim spoštovanjem. Na 
teh zgodbah je potrebno graditi prihodnost našega kraja. 
Predvsem pa se moramo zavedati, da so številni posamezniki 
s svojim znanjem in izkušnjami opravili veliko delo in pripo-
mogli, da se je življenje v kraju normaliziralo. V šoli z vrtcem 
opravljamo pomembno poslanstvo, naša prihodnost so 
naši otroci in učenci. Zato jim moramo in jim tudi želimo s 
svojim delom, predvsem pa z zgledom omogočati, da bodo 
lahko pridobili čim več znanja in različnih spretnosti. Tako, 
da bodo postali pomembni ustvarjalci naše bodoče družbe. 

Mitja Pranjič, ravnatelj Osnovne šole Črna na Koroškem

Športni dan na Kopah

Kulturni dan na OŠ Črna na Koroškem – 
Poklon  Prežihovemu Vorancu

ob 130-letnici njegovega rojstva

10. avgusta je minilo 130 let od rojstva Lovra Kuharja, 
Prežihovega Voranca. Luč sveta je ugledal leta 1893 v 
Kotnikovi bajti v Podgori pri Kotljah.

V otroštvu se je njegova družina selila od ene do druge 
najemniške domačije, kar se je vtisnilo vanj z različnimi 
spomini. V najzgodnejšem času sta vodili njegovo otroško 
domišljijo mati Marjeta in babica Elizabeta, pripovedovalki 
ljudskega izročila, pravljic in različnih pripovedk, mati tudi 
zgodovine vasi ter kmečkih domačij. 
Iz očetovih samogovorov, ki je odkrito nasprotoval 
nekmečkemu delu, pa je iz dneva v dan sprejemal roba-
tost njegovega besedišča, ki je prehajalo od preklinjanja do 
molitve.

Prežihovo delo se ni kalilo in oblikovalo samo ob delu 
kmečkega hlapca, ob uku živine, temveč tudi z deležem 
novih okolij, napetosti, razdvojenosti in političnih nesk-
ladnosti. 
Vorančevo srce, njegovo razumevanje je bilo pri kmetu, 
čeprav se je zavedal nujnosti in pomena delavskega razreda. 
Ljubil je trpina, reveža.
Marsikaj je doživel in pretrpel v svojem življenju, marsikje je 
bil, svoj rodni kraj pa je imel najraje in ga je nenehno vpletal 
v svoje pisanje v vsakem letnem času v vsej svoji veličini.
S Preškega vrha je imel njemu ljubo vas kot na dlani, 
zaokroževal pa jo je pogled na bližnje hribe, kjer so kmetje, 
ki jih je ovekovečil v svojih delih, garali na zemlji zase ali 
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za tuje gospodarje. Nikoli niso vedeli, kako jim bo zemlja 
povrnila njihov trud, a so vseeno z ljubeznijo skrbeli zanjo. 
Pogled mu je segal na Pohorje, zelene gozdove in se mu 
najpogosteje ustavljal na Uršlji gori, ki veličastno bdi nad 
nami. In ko je to obsijala jutranja zarja ali žareče zahajajoče 
sonce, se mu je vse globoko vtisnilo v njegovo dušo, spomin, 
srce, ki je vedno bilo za njegove Korošce.
Anton Aškerc v pesmi Čaša nesmrtnosti pravi: »V delih 
svojih živel sam boš večno.« In prav to se dogaja s Prežihom, 
ki je s svojimi romani, novelami, črticami ponesel glas o 
naši prelepi pokrajini in njihovih klenih prebivalcih daleč 
po svetu. Zato ga cenimo in s spoštovanjem posegajmo po 
njegovih delih. 
Na Ravnah na Koroškem se je zvrstilo kar nekaj prireditev 
njemu v čast.  Zaradi njegove veličine smo mu tudi v črjanski 
osnovni šoli namenili kulturni dan, poln različnih dejavnosti, 
ki so se navezovale na velikega koroškega pisatelja.
Osmo- in devetošolci so pogledali igrano-dokumentarni film 
Doberdob – roman upornika, kjer so spoznali del dogajanja v 
času 1. svetovne vojne, ki se je je udeležil tudi Voranc. O njem 
samem pa je pripovedovala tudi njegova vnukinja. Novinarka 
Petra Lesjak Tušek je o filmu povedala takole: »Skozi številne 
pripovedovalce, med katerimi je tudi Prežihova vnukinja 
Metka Petrič, dokumentarec zaobjame več dimenzij Prežiha, 
s tem pa prikaže njegovo literarno in politično veličino, ki 
presega prvenstveno prepoznavnost Prežiha kot avtorja 
Solzic in Samorastnikov.“  Petra Lesjak Tušek, Večer
https://belafilm.si/seznam-filmi/2015-doberdob-ro-
man-upornika-2/

Učenci so med ogledom filma delali zapiske, da so pozneje 
lažje nadaljevali z delom: risali so prizore iz filma, nare-
dili plakat o njegovem življenju ter njegovem obsežnem 
pisanju. Nastal je tudi krajši slovar še danes živečih nekaterih 
koroških besed med mladimi. 
Sedmo- in šestošolci so prebrali črtico Ajdovo strnišče in s 
pomočjo učiteljice naredili prave koroške ajdove žgance z 
ocvirki. Zraven so si skuhali še belo kavo. Zapisali so recept 
in zagotovili, da so jim žganci teknili. Njihov omamni vonj 
si zaznal po celi šoli.
Prisluhnili so še Prežihovima črticama Bolečina in Prvo 
pismo. Ob prvi omenjeni so nastale zelo lepe risbe, s katerimi 
so jo upodobili, ob drugi pa različna pisma neznanim 
prijateljem, v katerih so predstavljali sebe in domačo vas.

Učenci prve in druge triade so z učiteljicami prebirali Preži-
hove Solzice, Levega devžeja in Tri pisanke. Pri slednji so se 
celo posladkali z marmornim kolačem, spečenim v modelu 
za šarkelj. Naredili pa so tudi svoje modelčke kolačev. Kaj so 
še ustvarili? Šivali so velike pisane žepe z okrasnimi gumbi in 
barvali jajčka. Petošolci so izdelovali solzice in naredili tudi 
velike solzice, ki krasijo našo šolo v avli, kjer so na ogled tudi 
druge stvaritve učencev s tega dneva dejavnosti. Obiščite 
šolsko spletno stran.
Kdor je želel, je lahko sestavljal križanko z vnaprej določenimi 
gesli, ki so se nanašala na Prežihovega Voranca in njegova 
dela.
Vsi sodelujoči smo se trudili motivirati učence, da so nastali 
izdelki, na katere smo ponosni. 

Vsakemu, ki je vsaj malo navezan na svoj domači kraj in 
dojemljiv za naravne lepote, zaigra srce ob pogledu na 
okoliške vrhove, ki kot mogočni stražniki bdijo nad nami, 
Korošci. Če jim prisluhnemo, se zdi, kot da nas nagovarjajo, 
naj črpamo iz njih vitalnost, moč za življenje, odločnost, 
vztrajnost, učenost, trdnost in trmo za lastni napredek. 

Milena Mesner
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Ob jubileju - vrtec Črna 75 let
VRTEC 

Vrtec Črna, naš vrtec Kralj Matjaž, je v preteklem 
šolskem letu 2022/2023 praznoval visok jubilej, 
75 let. Ob tem častitljivem jubileju smo za naše 

pomembno delo na področju vzgoje in izobraževanja prejeli 
tudi priznanje Občine Črna na Koroškem, ki sem ga v imenu 
kolektiva prevzela na prireditvi oziroma slavnostni seji 
Občine Črna na Koroškem, 12. oktobra v Delavskem domu 
v Žerjavu.
Obletnica je vsekakor vredna naše posebne pozornosti in 
poklonili se ji bomo ob koncu tega šolskega leta s prireditvijo 
za otroke, starše in krajane.
Vrtec se je skozi dolgo 75-letno zgodovino razvijal, bogatil 
ter nudil vzgojo in varstvo številnim generacijam otrok v Črni 
in v Žerjavu ter zrasel v zaupanja vredno ustanovo. V bogati 
zgodovini vrtca so bili postavljeni trdni temelji na področju 
predšolske vzgoje v kraju. Temelji, ki prispevajo k celovitemu 
razvoju otrok, ki pomagajo ohranjati vrednote življenja, 
medsebojno zaupanje in spoštovanje. Otrok je najpomem-
bnejši in središče vsega. Vrtec je še kako potrebna ustanova, 
ne le vzgojno-varstvena, temveč tudi izobraževalna.
Imamo dobre materialne pogoje za rast in razvoj, za kar gre 
zahvala Občini Črna na Koroškem, ter povezan in izkušen 
strokovni kader z jasnimi cilji in vizijo. Smo majhni, a veliki 
po srcu.
Vrtec je od leta 2000 pri osnovni šoli in to je morda tudi naša 
prednost. Zelo dobro sodelujemo, povezujemo vrtčevski in 
šolski kurikul, smo strokovno in izobraževalno povezani. 
Vzporedno, v obeh institucijah, vodimo nekatere dejavnosti 
in projekte ter se povezujemo na različnih nivojih.
Ko se ozrem nazaj, na to jubilejno leto, ki je bilo v vseh ozirih 
življenja in dela posebno, lahko rečem, da je bilo dobro načr-
tovano in izpeljano. Na te »posebnosti«, ki nas presenečajo in 
nanje nimamo vpliva, smo se že kar nekako navadili. Marsikaj 
pa smo se iz njih tudi naučili, postali boljši, odgovornejši, bolj 
srčni in sočutni. Vsekakor pa smo ostali povezani in nudili 
otrokom optimalne pogoje za njihov razvoj, trudili smo se, 
da bi bili slehernemu otroku dnevi v vrtcu čim lepši in da bi 
se v naši sredini najmlajši dobro počutili.
Izpostavila bi morda le nekatere dejavnosti, ki so naše delo 
posebej obogatile. 
V mesecu septembru smo sodelovali v Evropskem tednu 
mobilnosti, z igro Beli zajček, s Pešbusom, sodelovali smo 
s policajem in izvedli aktivnosti v kraju. Oktober je bil v 
znamenju dejavnosti ob Tednu otroka, ki ga vedno obeležimo 
s posebnimi aktivnostmi za otroke. Obiskala nas je Tetka 
jesen, družili smo se medgeneracijsko, obiskali MK-24, 
izvedli Podnebni tek z olimpijskimi baklami iz odpadne 
embalaže na stadionu.
Novembra smo pričeli z geo temo Tujerodne vrste - 
sovražniki ali prijatelji ter se trudili otrokom predstaviti 

zahtevno vsebino na njim primeren, poučen in zanimiv 
način. Sodelovali smo v akciji Otroci za varnost v prometu 
in obeležili Tradicionalni slovenski zajtrk.
S škratkom v praznične dni pa je bil naslov veselega 
decembra. Različne dejavnosti so v vrtcu potekale cel mesec 
in otrokom pričarale pravljični čas.
Obisk čarodeja, glasbenice, praznična predstava, božični 
kino, čajanka, Škratkova pekarna, pohod z lučkami - je le 
nekaj dejavnosti, ki so nas pripeljale do samega finala ter 
težko pričakovanega obiska dobrih mož v vrtcu, Božička in 
dedka Mraza, ki sta nas obiskala in obdarila.
V januarju so bili zopet v središču dogajanja gradovi Kralja 
Matjaža. Vsako leto nastanejo tudi v vrtcu iz najrazličnejših 
materialov in z mnogimi pravljičnimi vsebinami. Vedno si 
prislužimo nagrado in s tem poskrbimo za promocijo vrtca 
v kraju in širše.
Februar nikakor ne mine brez našega sodelovanja na 
pustnem karnevalu v kraju, obeležili smo z različnimi 
vsebinami tudi slovenski kulturni praznik in zelo uspešno 
izpeljali smučarski tečaj na Božičevem.
V okviru projekta Turizem in vrtec - športna doživetja nas 
bogatijo pa smo se seznanili in preizkusili še v drugih zimskih 
in letnih športih, skupaj z obiski znanih športnikov iz našega 
kraja.
V mesecu marcu, mesecu družine, smo izvedli nastope za 
mamice in družine, obeležili gregorjevo s spuščanjem ladjic 
iz naravnega materiala, ob dnevu gozdov pa smo obiskali 
gozd in naše gozdne igralnice ter izdelovali izdelke iz nara-
vnega materiala, ki smo ga tam nabrali.
April, mesec zdravja, je bil v znamenju zdravstvenih vsebin, 
od zdrave prehrane, gibanja, joge za otroke do higiene in 
nege. Obiskali so nas zdravnica, zobozdravnica, patronažni 
sestri, medicinski sestri, kuharici, skratka vsi, ki skrbijo za 

Obisk policaja ob tednu ETM
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naše zdravje in dobro počutje. Izvedli smo tudi predavanja 
o preprečevanju nalezljivih bolezni za otroke in obnovili 
znanja prve pomoči za strokovne delavce.
Meseca maja smo veliko bivali na prostem, raziskovali gozd, 
eksperimentirali, ustvarjali in doživljali naravo z vsemi čutili. 
Posebni dnevi so bili svetovni dan čebel, obisk glasbene šole, 
dan družin na Smrekovcu, obisk kmetije v Šentanelu, dan 
odprtih vrat vrtca ter obisk učencev POŠ Razbor z dvema 
predstavama.
Jubilejno šolsko leto smo zaključili v mesecu juniju z uspešno 
zaključno prireditvijo v Žerjavu, kjer smo se družili s starši, 
starimi starši in taborniki Taborniškega društva Žerjav - rod 
Pogorevec. Pokazali smo delček našega pevskega programa, 
se poslovili od mini maturantov, se aktivno družili s taborniki 
in starši ter uživali v naravi.
Nanizala sem le delček naših dejavnosti, ki so zaznamovale 
to posebno, jubilejno leto, sicer pa je bilo prijetnih utrinkov, 
aktivnosti, druženj še mnogo mnogo več.

Zaupanje staršev in dobro počutje otrok v vrtcu je vsekakor 
naše vodilo pri delu. Z gotovostjo trdim, da smo uspešni, 
strokovni in predani svojemu poklicu. Želimo si srečne, 
zdrave in nasmejane otroke, zadovoljne starše in strokovne 
delavce, ki bodo še naprej ohranjali kakovost na področju 
predšolske vzgoje in z optimizmom zrli v prihodnost - vse 
do naslednje obletnice in še naprej.
Dragi naš vrtec – ISKRENE ČESTITKE!

Mateja Špeh

NAŠ VRTEC

ZJUTRAJ HITRO V VRTEC PRIHITIM
IN SE VSEH PRIJATELJEV RAZVESELIM.

ČAKAJO ME TUD’ VZGOJITELJI,
PRIJAZNI, VESELI, RAZIGRANI,
POLNI SIMPATIJ IN VRAGOLIJ.

V GARDEROBI OBUJEM COPATE
IN SMUKNEM V PRAVLJIČNI SVET.
USTVARJAM, POJEM IN PLEŠEM,

RIŠEM, BARVAM IN PIŠEM,
TELOVADIM, DA FIT BOM SPET.

PRAVLJIČNI JUNAKI, LUTKE, ŽOGE,
KOCKE, KNJIGE POSTANEJO MOJ SVET.

V PRIJATELJSKIH OBJEMIH IN TUDI LUMPARIJAH
RASTEM IN RAZVIJAM SE,

IZ MAJHNEGA POPKA V VELIK CVET.
URA ZA URO HITRO BEŽI,

KMALU MAMICA ALI PA OČKA V VRTEC PRIHITI.
MINIL JE ŠE EN BREZSKRBEN, VAREN DAN,

Z OTROŠKO DOMIŠLJIJO, SANJAMI IN IGRO PRETKAN.
DA BI BILO ŠE VELIKO TAKŠNIH DNI, NAŠ VRTEC 

POSKRBI.

RASTEM IN RAZVIJAM SE
TER KMALU GREM …

V PRAVO SLUŽBO, DRUG KRAJ, V VELIK SVET …
OSTANE PA SPOMIN NA IGRIVE, SREČNE, VRTEŠKE DNI,

OBDANE Z ISKRENIMI PRIJATELJI.

Mateja Špeh in otroci

Zima, zima bela - vrtec Žerjav

Božično-novoletni sejem

Božično-
novoletni
utrinek
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Otroci sporočajo odraslim o pojavu 
invazivnih vrst v Črni

Naš kraj Črna na Koroškem je del GEOPARKA Kara-
vanke, ki je pod UNESCOVO zaščito.
V vrtcu Kralj Matjaž smo že desetletje vključeni v 

projekt Geoparka Karavanke ter pod njegovim okriljem 
izvajamo geo projektne teme, ki so vsako leto drugačne in 
nas poučujejo o raznovrstnosti ter pestrosti naših gora in 
pokrajine.
Konec junija (22. 6. 2023) smo v vrtec Kralj Matjaž, v oddelek 
na OŠ, povabili k OKROGLI MIZI pomembne goste, katerim 
so otroci predstavili in jim poudarili problem tujerodnih 
INVAZIVNIH vrst  v Črni na Koroškem, ki se hitro širijo in 
jemljejo prostor domačim avtohtonim vrstam. Da otroci 
sporočajo odraslim, se nam zdi pomembno, kajti to pomeni, 
da so otroci osvojili določeno znanje in s tem zavedanje, 
kako ustvarjati ter ohranjati zdravo in BIOTSKO raznovrstno 
okolje, kajti to je tudi njihov kraj in prav je, da otroci že v vrcu  
samostojno soustvarjajo svojo prihodnost.
Za OKROGLO MIZO – OTROCI SPOROČAJO ODRASLIM 
so bili povabljenim sledeči gostje: predstavnica občine 
Irena Nagernik, predstavnica Geoparka Karavanke Danijela 
Modrej, ravnatelj OŠ Črna Mitja Pranjič, predstavnika dveh 
kmetij Štefan Grabner in Zvonko Pavše.

Pri svojem delu smo opazili, da je v Črni zelo razširjena : 
• ENOLETNA SUHOLETNICA (otroci so opazili, da jo 
imajo eni celo doma posajeno kot okrasno rastlino)
• JAPONSKI DRESNIK (zaseda brižine potokov in rek 
ter se razrašča tam, kamor ne spada zaradi nestrokovnega 
razvoza gramoza iz rek za sanacije cest in s tem širjenje po 
gorskih vaseh) 
• JESENOV OŽIG (je gliva, ki okuži JESEN - okužen 
jesen propade v 6–9 letih po okužbi)

Kako lahko pomagate oziroma sodelujete:
• Na spletni starani INVAZIVKE.SI najdete vseTUJE-
RODNE in invazivne vrste v Sloveniji
• Na sprehodih, izletih dobro opazujete in morebitne 
najdbe invazivnih vrst javite na INVAZIVKE.SI

Urška Preložnik,
koordinatorica Geoprojekta v vrtcu Kralj Matjaž

Božično-
novoletna

utrinka
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Planinsko društvo Črna je poskrbelo 
za prenovitev Doma na Smrekovcu

Konec septembra je bila ob Dnevu Smrekovca 
otvoritev prenovljenega Doma na Smrekovcu. 
Planinsko društvo Črna in oskrbnik koče Tomo 

Drolec smo se namreč lani prijavili na razpis Ministrstva 
za gospodarstvo za energetsko sanacijo koče. Tako kot še 
nekaj planinskih koč po Sloveniji smo bili izbrani za projekt 
in leto dni kasneje zaključili energetsko sanacijo v vrednosti 
238 tisoč evrov. Največ dela je imel gospodarski odsek, ki je 
sodeloval z oskrbnikom doma, več kot 200 ur pa so opravili 
tudi člani UO PD in drugi prostovoljci. Na koči je sedaj nova 
fasada, nova streha, urejena je čistilna naprava, v stavbi 
pa je nova kuhinja, del prenovljenih sanitarij, nova vhodna 
vrata … S tem je Dom na Smrekovcu pridobil tudi certifikat 
»okolju prijazna koča«.
Planinsko društvo Črna je tudi drugače dokaj aktivno. Ima 
več odsekov, med temi je vodniški osnovna in temeljna oblika 
društva, saj skrbi za organizacijo, planiranje in kakovostno 
vodenje izletov naših članov. Imamo 5 registriranih vodnikov 
in 2 mentorici, vendar vsi niso aktivni, zato si želimo, da bi 

v izobraževanje vodnikov pritegnili še kakšne mlade fante 
in dekleta. Z vodniškim odsekom sta povezani planinska 
skupina OŠ Črna in skupina Kavke iz CUDV. Markacisti 
zelo dobro skrbijo, da so planinske poti varne, in ob vse 
večjih naravnih nesrečah imajo polne roke dela. Zelo pa smo 
veseli, da smo v letu 2023 za vzdrževanje teh poti pri PZS 
podpisali Skrbniško pogodbo in s tem pridobili sredstva za 
vzdrževanje le-teh. Odsek za varstvo narave s samostojnimi 
aktivnostmi ter sodelovanjem z ostalimi odseki društva 
zagotavlja pomoč in spremljanje le-teh v skladu z načeli 
varovanja gorske narave. Imamo tudi turno kolesarski odsek, 
ki skrbi za gibanje v naravnem okolju in skupaj z markacisti 
vzdržuje Slovensko turnokolesarsko pot, ki je v naši občini.
Nekaj najbolj odmevnih pohodov, ki jih skupaj izvajamo, so 
Pohod z lučkami, Zaklad kralja Matjaža, Pikovo za 1. maj, Čez 
goro k očetu. Vsi ti pohodi imajo že dolgoletno tradicijo, 
ravno tako projekti, kot so: Slovenija planinari, Gremo skupaj 
v hribe in Beremo gore. Aktivno delujemo tudi v Meddrušt-
venem odboru  Koroške in s Planinsko zvezo Slovenije.
Seveda pa vsako leto razpišemo tudi daljše in zahtevnejše 
ture. V letu 2023 so bili to Dolomiti in interes za ta izlet je 
bil velik, saj smo napolnili tri kombije. Dva izleta v vsakem 
tekočem letu pa sta za člane brezplačna, to sta izlet za 
seniorje in izlet na destinacijo ob Dnevu slovenskih planincev.
Od leta 2021 smo nosilci blagovne znamke K24, ki je zdaj 
pod okriljem PD Črna. Že leta organiziramo planinski filmski 
večer E. M. Savellija, februarja bo že osmi po vrsti.
Volje, energije in entuziazma nam v društvu ne zmanjka, z 
veseljem se lotimo  novih  projektov. V letu 2024 je pred nami 

nov izziv. Naše društvo je 
bilo izbrano za organizatorja 
Dneva slovenskih planincev. 
Tako bomo 15. 6. 2024 v Črni 
gostili in vodili po okoliških 
hribih planince iz celotne 
Slovenije. S ponosom 
bomo naš kraj promovi-
rali, vas, dragi krajani, pa 
že zdaj vabimo, da se nam 
na kakšnem dogodku oz. 
pohodu pridružite.

Virginija Špeh,
predsednica PD Črna na 

Koroškem
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NK Peca v jesenskem delu sezone 
2023/24
Nogometni klub Peca tudi v sezoni 2023/24 nadaljuje 
zastavljeni večletni plan delovanja in aktivnosti. V nogometni 
šoli ima klub letos pet mlajših ekip: U7, U9, U11, U13 in U15. 
Ekipi U13 in U15 v letošnji sezoni nastopata skupaj z NK 
Akumulator Mežica. V nogometni šoli je skupaj prek 70 
otrok, ki so stari od štiri do petnajst let. Ekipe U7, U9 in U11 
nastopajo v tekmovanju MNZ Maribor - Koroška. Rezultati 
se v teh kategorijah ne beležijo, naši fantje in punci pa so v 
jesenskem delu zelo dobro zastopali črjanski nogomet. NK 
Peca-Akumulator U13 je prvo polovico prvenstva končala s 
petimi zmagami in tremi remiji. NK Peca-Akumulator je kot 
novinec v ligi na devetem mestu (od trinajstih ekip).

VPIS V NOGOMETNO ŠOLO NK PECA

V nogometno šolo vabimo fante in punce, ki so rojeni 
od leta 2009 do leta 2018.
Prav tako vabimo vse učence OŠ Črna (1. do 3. razred) 
k prijavi na nogometni krožek (četrtek 14.30–15.30, 
telovadnica). 
Vpis: Jure Lesjak, vodja nogometne šole, 031 703 730, 
lesjak.jure@gmail.com

Z novembrom so se treningi nogometne šole s stadiona 
prestavili v telovadnico, kjer poleg rednih aktivnosti izva-
jamo tudi nogometni krožek za učence od prvega do tretjega 
razreda.
V decembru ekipe začenjajo z dvoranskimi turnirji doma in 
v tujini. V februarju bodo ekipe NŠ NK Peca odpotovale na 
tridnevni mednarodni turnir v Banja Luko.

V sezoni 2023/24 nogometna šola že peto leto zapored 
sodeluje v projektu NLB Šport mladim, s katerim se podpira 
mlade športnike in športne klube.

26. 12. 2023 NK Peca organizira tradicionalni, že 17. Božič-
no-novoletni turnir v malem nogometu. Vse informacije o 
prijavi in poteku najdete na klubski facebook strani.

Članska ekipa je po jesenskem delu na šestem mestu z 
majhnim zaostankom za samim vrhom lestvice. V spom-
ladanskem delu je cilj, da se NK Peca uvrsti na tretje mesto, 
kar bi bila tudi ponovitev rezultata iz lanske sezone. Člani 

se konec februrja odpravljajo tudi na večdnevne obmorske 
priprave v Umagu.

KLUB 100 NK PECA

Stalna akcija kluba, prek katere zbiramo donacije posa-
meznikov, ki žeijo s stotimi evri podpreti delovanje kluba. Na 
stadionu smo za ta namen izdelali posebno ploščo, na kateri 
so zapisana imena donatorjev. Vabljeni, da se pridružite. 

NK PECA U7
Trenerja: Matic Pečovnik, Darko Radivojevič
Igralci: Tjaš Sirec, Jason Miler, Jošt Kogelnik, Bode Vodovnik, 
Anže Pavše, Maks Košutnik, Lenart Plaznik, Jakob Plaznik, 
Matic Selišnik, Lionel Savelli 

NK PECA U9
Trener: Frenk Vrabič
Igralci: Tilen Mlinar, Oto Slemenšek, Urban Odžaković, 
Rene Kolednik, Jaka Vračko, Jaka Praprotnik, Erik Čmarec, 
Aleksandar Milutinović, Filip Gomzi, Žan Mark Krebs, Filip 
Kert, Jurij Obretan, Anže Vidovšek, Vid Dobrić

NK PECA U11
Trener: Boštjan Oprešnik
Igralci: Žak Krašovec, Lovro Kotnik, Ažbe Potočnik, Liam 
Praprotnik, Maid Dizdarevič, Tine Kamnik, Bine Lesjak, Ella 
Kert, Matevž Piko, Jakob Klarić, Matija Klemenak, Ajda Makuc

NK Peca-Akumulator U13 
Trener: Domen Klarić
Igralci: Juš Oderlap, Jon Kordež, Anej Obretan, Ajnur Mura-
tović, Lovro Sagoničnik, Val Kacl, Blaž Pavše, Rene Grobelnik, 
Nace Kohek, Alex Štruc, Anže Stolnik, Tim Oderlap, Jaka 



31

ŠPORT / NOVOLETNI RAZMISLEK 

Domovina je ena, nam vsem dodeljena
(Oton Župančič)

Mataija, Sergej Stanković, Blaž Pavše, Adem Dizdarević, Isak 
Pečovnik, Matevž Kumer

NK Peca-Akumulator U15
Trener: Jože Leskovec
David Potočnik, Jure Knez, Nej Šmon, Žan Kordež, Ažbe 
Avberšek, Sanel Stanković, Emin Đulić, Javor Ocepek, Eman 
Topalović, Tai Oprešnik, Anže Vertačnik.

Vodja nogometne šole: Jure Lesjak
Trener vratarjev nogometne šole: Aleš Kreuh

NK Peca ČLANI
Trener: Marko Pšeničnik
Trener vratarjev: Marko Vravnik
Vodja članske ekipe: Tomaž Šteharnik
Igralci: Amar Ahmetović, Timotej Antolič, Miha Cafuta, 
Tilen Celcer, Rok Gabrovec, Lovro Grušovnik, Petar Jelić, 
Timotej Kotnik, Aleš Kreuh, Senad Mulahmetović, Matic 
Obretan, Nejc Obretan, Matic Pečovnik, Andrej Piko, Uroš 
Plaznik, Igor Plišić, Darko Radivojević, Jaroš Štiftar, Marko 
Vezovnik, Martin Vrabič, Andraž Vrabič, Tadej Ameršek, 
Tilen Raztočnik.

Jure Lesjak

Ko smo se po ozki gazi v globokem snegu približevali 
koči Slovenskega planinskega društva nad Arihovo 
pečjo, obeležju padlih partizanov, Slovencev, pri Šent-

jakobu v Rožu, v Avstriji, so do nas začele prihajati ubrane 
slovenske pesmi in pesmi upora. Bolj ko smo se približevali 
koči, močneje so donele te pesmi, pesmi narodnega zanosa 
in upora. Zdelo se je, da z njimi prepevajo tudi rahlo pozi-
bavajoče se smreke, da se pesmi nežno dotikajo tihe beline 
snega. In čisto spontano smo jih začeli popevati tudi mi. Pri 
nas doma, razen na različnih koncertih, že dolgo nisem slišal 
tako spontano zapetih slovenskih narodnih pesmi. Pesmi 
upora iz narodno osvobodilne borbe pa že vse od leta 1991 
dalje sploh ne. Včasih so nam te pesmi bile blizu, prepevali 
smo jih, saj so bile simbol naše ponosne narodnosti, simbol 
naše velike zmage nad največjim zlom prejšnjega stoletja, 
fašizmom. Kaj se nam je zgodilo (dogaja), da vsega tega ni 
v naših mislih in še manj v naših srcih? Ali zato, ker nam je 
za vse vseeno? Ali zato, ker smo prevzeli čisto druge vred-
note? Ko pa vso to pozitivno energijo in nacionalni ponos 
in osvoboditveni zanos  začutiš pri zamejskih Slovencih, je 
to umanjkanje v nas še toliko bolj izrazito, že skoraj boleče. 
A za vse in povsod ni tako, na srečo in v zahvalo!
Malo pred novim letom tega leta smo v slovenskem kulturnem 
domu v Pliberku, v Avstriji, doživeli pravo eksplozijo sloven-
stva. Tržaški umetniki in otroci so v združenem nastopu s 
koroškimi zamejskimi Slovenci prepevali slovenske narodne 
pesmi ter recitirali domoljubne pesmi Karla Destovnika 
Kajuha. Dvorana je kar pokala od slovenskega ponosa in 
zanosa. Višek prireditve pa je bil na koncu, ko so vsi nasto-
pajoči, skupaj z nami, stoječimi poslušalci, zapeli Zdravljico. 
Formalno na nemških tleh! Tako enkratnega, vznesenega, 
narodno zavednega dogodka mi v celotnem času slovenske 
osamosvojene države v lastni domovini ni bilo dano doživeti. 

Letos, v aprilu, je ob svojem častitljivem jubileju tržaški 
pevski zbor Pinko Tomažič priredil koncert s primorskimi 
gosti. Iz Cankarjevega doma so odmevale že dolgo ne tako 
doživete in prepričljive slovenske narodne pesmi in pesmi 
upora. Ko so proti koncu koncerta zapeli svojo himno Vstala 
Primorska in je cela dvorana bila na nogah in prepevala z 
njimi, sem bil zelo zelo ponosen, da sem Slovenec in sin 
borca, ki je tudi pripomogel k rojstvu prenovljene domovine.
Dvorana slovenskega kulturnega društva v Torontu, v 
Kanadi, je bila nabito polna, v njej je bilo več kot štiristo 
Slovencev različnih starosti. Skupno pa jim je bilo dolgoletno 
zdomstvo in težak občutek izgube domovine. Da je ta nega-
tivni občutek ena najmočnejših emocij, je bilo zaznati iz vseh 
njihovih pozdravnih govorov, ki so jih posvetili naši športni 
ekipi specialne olimpiade kot tudi iz osebnih pogovorov z 
njimi. Toliko lepih besed o svoji, naši skupni domovini še 
nisem nikoli slišal. Spoznal sem, kako globoko lahko nekaj 
dojemaš, kar si izgubil, in kako dejansko nekaj malo ceniš, 
kar se ti zdi vsakdanje, kot da ti preprosto samoumevno 
pripada. Mi imamo domovino pred nosom in jo zato včasih 
premalo cenimo, smo do nje kar nekam nespoštljivi, lahko 
bi tudi rekli malomarni. Oni pa so jo izgubili, domovino, in 
jim kot izgubljena, bolje rečeno oddaljena vrednota, izredno 
veliko pomeni.
Črjan Stanko je pred leti s svojo družino zapustil Slovenijo, 
Črno na Koroškem. Želel je v Ameriko, a proti svoji volji pristal 
v Novi Zelandiji, deželi, za katero skoraj ni vedel, da obstaja. 
V več kot šestdesetih letih tam doli v Deželi dolgega belega 
oblaka, kot Novo Zelandijo imenujejo domorodci Maori, se 
je le enkrat vrnil v Slovenijo, malo po naši osamosvojitvi. 
V vseh teh letih je razen tega obiska njegovega rojstnega 
kraja bil njegov edini fizični stik z domovino obisk njegovega 
nečaka. Mi smo bili njegov drugi stik v vseh teh letih. Zato 
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se seveda z besedami ne da opisati, s kakšno pozornostjo 
in gostoljubnostjo smo bili sprejeti kot njegovi dragi gostje, 
ko nas je ponosno predstavljal drugim Slovencem, živečim v 
njegovi bližnji okolici, kot tudi v slovenskem klubu. V videnju, 
da smo njemu, njegovi družini in vsem drugim Slovencem s 
svojim obiskom prinesli del domovine, smo spoznali, koliko 
jim domovina pomeni, kako globoko v srcu jo nosijo. Največ, 
kaj jim pomeni izgubljena domovina, pa so zanesljivo pome-
nile besede njegove žene, ki nas je ob odhodu močno in toplo 
objela ter rekla: »Vi ste nama sem prinesli delček Slovenije 
in nama s tem naredili najlepši božič v najinem življenju«. 
Besede, ki jih ne bom nikoli pozabil Besede, ki na najbolj 
nazoren način povedo, koliko jima pomeni domovina, ki je 
več nimata, ker se nikoli več ne bosta vrnila sem in jima je za 
to za vedno izgubljena. V njunem srcu pa ostajajo nostalgija, 
hrepenenje, večna bolečina.
Albi, Grabnerjev iz Črne, je sedaj že več kot petdeset let v 
Avstraliji. V vsem tem času se je le dvakrat vrnil v domovino. 
Prvič takrat, ko si je kot mlad moški sem prišel poiskat 
ženo (in je pri tem bil uspešen), in drugič, ko je po nastanku 
samostojne Slovenije prišel vložit vlogo za vpis slovenskega 
državljanstva. Tretjič ga zelo zelo verjetno ne bo več sem. Pa 
sem ga ob obisku tam daleč spodaj povprašal, zakaj je imel 
za potrebno uveljavljati slovensko državljanstvo, ko pa je 
vendar vedel, da ga nikoli več ne bo rabil. Njegov odgovor 
je bil zelo poveden: »Jaz sem tukaj v Avstraliji tujec in bom 
takšen za vedno ostal. Zato želim tukaj umreti kot Slovenec. 
Saj sem vendar to.« Ob teh besedah me je kar močno stisnilo 
pri srcu. Dojel sem njegovo bolečino. Dojel sem, da v meni 
takšne bolečine nikoli ne bo. Dojel sem, kaj je izguba. Dojel 
sem, kako malo cenim to, kar imam na razpolago vsak dan. 
Svojo domovino.
Samo nekaj let študija in pet let dela v tujini je bilo našemu 
velikemu pesniku Otonu Župančiču dovolj, da je spoznal 
vse nehvaležnosti bivanja in služenja v tujini in s tem doživl-
janja izgube domovine. Če tega ne bi doživel, ne bi mogel 
tako doživeto in globoko ubesediti te izgube. »Domovina 
je ena, nam vsem dodeljena, in eno življenje in ena smrt,« 
so verjetno ene najlepših besed, ki jih je kdo daroval svoji 
domovini. Vso tragiko zdomstva pa opiše v svoji pesnitvi 
Duma, kjer med drugim tudi zapiše: »Hodil po zemlji sem 
naši in pil nje prelesti. Sveta si, zemlja, in blagor mu, komur 
plodiš.« Malo igrivo, a kruto resno, zdomsko pokoro v pesmi 
Mary se predstavi opiše Mile Klopčič. V pesmi piše o mladi 
Slovenki v tujini, ki počasi izgublja svojo slovensko identiteto 
in na koncu izgubi še svoje slovensko ime in priimek. Izvirna 
domovina za njo postaja vse bolj izgubljena vrednota.
Na mnogih mojih potovanjih sem iskal stike z našimi zdomci 
in mi je bilo dano pogovarjati se z njimi o njihovem življenju, 
o njihovi usodi. Praktično so vsi pogovori imeli eno skupno 
točko, ki sem jo kar poimenoval »travma prve generacije.« 
Vsi so mi pripovedovali, s prikazovanjem konkretnosti, kako 
so uspeli, kako uspešno živijo, kako so ustvarili svoj relativno 
visok življenjski standard, kar doma ne bi mogli nikoli. Ampak 

ko sem poskušal biti bolj subtilen sogovornik, sem vedno 
bolj spoznaval njihovo razočaranje in bolečino, ki je vela iz 
tega, da so daleč od domovine, da so jo dejansko izgubili. 
Njihova sreča ni bila popolna. Zaradi tega so ves čas bivanja 
in dela v tujini bili odločeni, da se ob upokojitvi vrnejo v 
Slovenijo. Tu pa pri večini nastopi njihov drugi problem. 
Njihovi otroci so medtem odrasli, dozoreli in se asimilirali 
v družbo, v kateri so odraščali. Postali so domačini, ki jim 
nikakor ne pride na misel, da bi odšli v domovino svojih 
staršev. Oni nimajo travme izgube domovine. In starši so 
sedaj pred skoraj nerešljivo dilemo: Zapustiti svoje otroke 
in se vrniti v domovino? Ali ne?
Tako je bilo in je s starejšo ekonomsko emigracijo. Danes 
pa je situacija nekoliko drugačna. Danes je svet bistveno 
manjši, kot je bil včeraj. Potovalne komunikacije so bistveno 
bolj ugodne in hitrejše. Z internetom si lahko vsako sekundo 
povezan s komerkoli na tej zemeljski obli. Kjerkoli na tej obli 
živiš, si v nekaj urah lahko v Sloveniji. Če pa živiš in delaš 
kjerkoli v Evropi, si pa tako rekoč doma. Tudi vzroki za 
emigracije so danes drugačni. Včasih so bili izključno ekon-
omski (kdaj tudi politični), da bi danes bili poleg ekonomskih 
vse bolj tudi študijski – karierni – tehnološki in podobni. 
Ne glede na vzrok emigracije in olajšano komunikacijo pa 
domovina ostaja domovina. In tisti, ki so zunaj, praviloma 
vedno o njej govorijo spoštljivo in jo nosijo v svojem srcu. In 
pri veliki večini njih je v njihovi zavesti močna misel, da je 
ne bi želeli, domovine, za vedno zapustiti, izgubiti. Seveda 
pa so vedno tudi izjeme.
In kako mi doma? 
Ali obešamo zastavo ob državnih praznikih? Ali se udeležu-
jemo proslav v čast domovini? Ali o domovini govorimo 
spoštljivo? Ali jo tujcem prikažemo v najlepši možni luči? Ali 
bi jo želeli zapustiti, če bi imeli za to možnost? Ali bi ves čas 
svojega življenja želeli živeti v njej? Ali smo za njo pripravljeni 
kaj storiti? Smo do nje dobronamerno kritični? Obsojamo 
neopravičene napade nanjo? Nesreče, ki jo prizadevajo, tudi 
če sami nismo udeleženi pri tem, nam povzročajo bolečino? 
Ali smo ponosni na svoj jezik? Ali v slovenščini ne glede na 
situacijo in okolje govorimo brez zadržkov in sramu? Ali smo 
jezni, da se v naš jezik vse pogosteje vnašajo tujke? Ali smo 
ponosni, da živimo v Sloveniji? Ali nam je intimna opcija? 
Ali jo imamo radi?
Vsakdo si lahko v svoji intimnosti odgovori na ta vprašanja 
in presodi, kakšen domoljub je, kakšna vrednota je za njega 
domovina. Pri tem pa je pomembno, da ne pomešamo države 
in domovine. Država je politična tvorba z različno obliko 
vladavine, s katero se lahko strinjamo ali pa tudi ne. Država 
je bolj ali manj prehodna tvorba. Domovina pa je trajna vred-
nota, to so njena naravna bogastva, to so njene zgodovinske 
in kulturne vrednote, to je njen jezik, to so njeni ljudje. In 
ljudje smo tisti, ki si v svoji medsebojni komunikaciji dajemo 
smisel bivanja … v svoji ljubljeni domovini!

Marijan Lačen
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Srečanje starejših krajanov Žerjav

Srečanje starejših krajanov v Žerjavu

V lepi dvorani Delavskega doma

Kulturni program sta pripravila vrtec in šola 
Žerjav

                                                Foto: Milan Javornik

Nastop najmlajših za najstarejše
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Najstarejša krajanka je Fanika Janderšič

Čestitke Ivanu Fajmutu za rojstni dan

Najstarejši krajan je Engelbert Jančar

Marjan Juvan je v imenu Črjanov, 
ki so v Domu starejših v Črnečah, 
prispeval darilo

FOTOREPORTAŽA 

Srečanje starejših krajanov Črna



35

KAKO JE BILO VČASIH NA ŠIHTU 

Anzi Potočnik v Libiji leta 1978

Ivan Potočnik,
klepar in vodovodar

Dragi bralci, vabljeni k sodelovanju v rubriki KAKO JE BILO VČASIH NA ŠIHTU. Če ste že dolgo upokojeni, napišite nekaj 
spominov na nekdanji šiht in mi jih pošljite na Center 143 ali na irena.greiner18@gmail.com ali me pokličite na tel. št. 031 
305 242. Urednica.

94-letni Ivan Potočnik, zdaj že 30 let upokojen, je za 
bralce Črjanskih cajtng pripovedoval, kakšno je bilo 
včasih kleparsko in vodovodarsko delo.

Najprej je Anzi, kot ga kličejo vsi domačini, spregovoril o 
svoji družini: »Mama je bila Končnikova (dva njena brata 
sta padla v prvi svetovni vojni), moja babica izvira iz Jazbine 
(Ramšakova), ata pa je živel na Pikovem. Jaz sem odraščal v 
Črni, pri Klocarju, rojen v naši bajti. Moj oče je bil rudar. Pri 
Rudniku so kot višek dela včasih plačali tudi v zlatnikih, oče 
pa je pridno varčeval in je zato lahko kupil hišo. Doma smo 
bili štirje pobi: Lipi, Mili, Gregi in jaz ter ena dečva, Micka, 
ki se je potem poročila h Klavžu. Štiri razrede sem obiskoval 
v črjanski šoli, v petem razredu sem pol izkaza dobil še v 
slovenskem jeziku, potem pa je bil zaradi vojne že nemški 
izkaz. Sledila je meščanska šola v Mežici. Po šolanju sem bil 
nekaj časa za pastirja pri Končniku, nato pa sem se zaposlil 
pri Rudniku kot jamski kuter, vajenec, kjer me je takratni 
mojster Ludvik Cigler največ naučil.«
Anzi je nadaljeval svoje spomine: »Po sedmih letih sem šel v 
tečaj za obrtniškega mojstra v Ljubljano in potem odprl svojo 
delavnico, ki je nastala iz malega skednja in hleva. Prvih nekaj 
let nisem dobil socialnega zavarovanja, le vzajemno pomoč, 
prebijali smo se brez dokladov in še česa, tako je pač bilo 
določeno za privatnike v Jugoslaviji. Moja delavnica je bila 
skromna, delal sem za Črjane, ni pa bilo kakega serijskega 
dela, kot imajo dandanes privatniki povezave s podjetji. 
V kraju so posamezniki gradili hiše in so rabili kleparja in 
vodovodarja, tako da je bilo zame dovolj dela.« 
Kleparstvo vključuje podporna gradbena dela. Kvalitetno 
izvedena kleparska dela pa zahtevajo znanje in strokovno 
ekipo, saj se je potrebno prilagoditi specifični situaciji na 
objektu ter poskrbeti za brezhibno izvedbo del. Zaradi opti-
malnih lastnosti mehke kovine so izpod rok mojstra Anzija 
iz tankih lističev nastajali vrhunski izdelki: žlebovi, odtočne 
cevi, zunanje okenske police … 
»Opravil sem veliko del v takratnem ZDUM-u, današnjem 
CUDV. Krili smo tudi zvonike, to delo je kasneje opravljal 
sin Janko. Takratni šihti so bili naporni, precej smo delali 
na višinah, a do potrebnih dovoljenj je bilo lažje priti kot 
danes. Že pri Rudniku ni bilo prostih sobot, tudi kako nedeljo 
smo delali, in podobno je bilo potem z mojim privatnim 

delom. Včasih tudi ni bilo ustrezne zaščite. Na srečo ni bilo 
veliko nezgod, le enkrat se nam je vajenec malo porezal. 
Zdravju škodljivo naše delo v primerjavi z rudarjenjem ni 
bilo, mogoče kdaj ob kislini pri lotanju. Težko je bilo kupiti 
določene aparate in materiale, vse je bilo dražje, za dobavo 
železa si moral imeti poseben kupon; marsikaj pa sem kupil 
starega. Lestve in odri so bili leseni, a z iznajdljivostjo se je 
dalo vse izpeljati.« 
Značilno za poklic vodovodarja je, da delavec stalno menja 
delovni prostor, se seli iz objekta v objekt, kjer montira, 
popravlja napeljave ter priključuje sanitarno opremo. Torej 
je bilo Anzijevo delo inštalaterja vodovodnih naprav zelo 
raznoliko. »Spominjam se časov, ko ni bilo dovolj vode v Črni, 
zato smo jo čez noč zapirali. Potem pa sem moral vstajati 
ob štirih zjutraj, da sem pravočasno odprl vodovod, da so 
lahko peki začeli peči kruh v črjanski pekarni.«
»Včasih se je vse popravljalo, od žlebov in vodovodov do 
piskrov, kajti takrat se nič ni zavrglo,« je dodala žena Lenčka, 
s katero sta skupaj že šestdeset let.
»Kupil sem nekaj strojev,« je pojasnil Anzi, »kakršnih še pri 
Rudniku niso imeli, tako da so rudniški delavci včasih prišli 
k nam kaj naredit, tudi Inštalater si je kaj izposodil pri nas. 
Pormašine in varilnega stroja, recimo, skoraj nihče v Črni 
ni imel, zdaj pa ima vsaka hiša take in podobne aparate. Pa 
auspuhe sem švasal; če je mimo hiše bolj močno ropotalo 
kako vozilo, smo se že bali, da bo treba kaj nujno popraviti. 
Doživeli smo celo, da sta se dva avtija vžgala – enkrat sem 
čepel v kanalu in po nesreči prižgal bencin, potem pa komaj 
odnesel pete.« (Smeh.)
Kleparstvo zahteva leta izkušenj, saj mora biti dober klepar 
pri svojem delu izredno natančen. V nasprotnem primeru 
površnost ustvari kopico nepopravljivih napak, ki lahko 
trajno poškodujejo tudi ostale stavbne elemente
»Velikih del si nisem upal prevzeti, ker nisem imel dovolj 
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Anzi z družino in prijatelji ob 50-letnici Kleparstva Potočnik

pomočnikov. A pri meni so se vseeno zvrs-
tili mnogi helferji: Veršnikov Tini, Pogla-
dičev Rudi, Grabnerjev Jaki, Hrastnikov 
Rado, Klavžev Marko, Zdravko Lesnik, 
Milan Polajner, Franci Anželak in mentor 
Jožek Knez. Prvi je bil Tini, ki je potem 
prevzel komando pri vseh sedmih pozneje 
pridruženih vajencih in tudi on bi lahko  
marsikaj povedal, kako se nam je godilo v 
tistem obdobju, kako nam je, na primer, 
peč za ogrevanje na žagovino eksplodirala 
in še kaj. 
Naše delo se je razširilo tudi po dolini, 
do Maribora. Preko Monterja me je pot 
zanesla tudi v Libijo, kjer smo šest mesecev 
delali neko tovarno; to je bilo v času Tita, 
ki je bil v dobrih odnosih z Gadafijem. 
Takrat sem si ob povratku domov lahko 
kupil avto, in sicer osemsedežni peugeot, 
ki je seveda danes že starodobnik.«

KAKO JE BILO VČASIH NA ŠIHTU 

»Bilo je fajn in hkrati ni bilo fajn,« je povzela besedo Lenčka, 
»zaradi obilice dela ni bilo časa za dopust, le nekajkrat smo si 
ga privoščili, pa tudi denarja ni bilo, saj je bilo treba za našo 
obrt kar naprej nabaviti kak stroj, hkrati pa smo gradili hišo.« 
»Prostega časa je bilo malo, a ob nedeljah smo se z našim 
avtom peljali na izlet. Živeli smo skromno življenje, a bili 
smo bolj zadovoljni, kot so sedaj ljudje, ki imajo vsega na 
razpolago. Obrtništvo je bilo v Stari Jugoslaviji zelo cenjeno, 
manj v socializmu, danes pa obrtnikov skoraj ni več, zato so 
vodovodni inštalaterji in kleparji iskan kader. Nekoč pa je 
bilo v naši vasi kar nekaj žnidarjev, šivilj, šoštarjev, zotlarjev, 
urarjev …«
Lenčka, ki je vodila računovodstvo, včasih pa ji je pomagala 
Milijeva žena Malka, je razložila, da je bilo veliko inšpekcije, 
vse je bilo treba registrirati, zaostalih računov ni smelo biti, 
tako da je bil strah pred kaznimi tudi prisoten. In marsikaj 
je šlo počasneje kot danes. »Morala sem se naučiti tipkati, 
pri pisalnem stroju pa ne moreš sproti popravljati napak kot 
zdaj na računalniku, tako da sem vstajala ob petih zjutraj, 
da sem vse račune spravila v red. Za naročila strank pa sem 
bila cele dneve dežurna, ves čas so nas ljudje potrebovali 
in prihajali kaj iskat. Z vsem sem bila na tekočem, poznala 
sem vse cene. Spomnim se, da so iskali objemke, jaz pa sem 
vedela le za mufne, šele kasneje se mi je posvetilo, da gre za 
isto stvar.« (Smeh.)
»Jaz sem si učakal štiri države,« ugotavlja Anzi, »rodil sem 
se v Kraljevini Jugoslaviji, potem je bila Hitlerjeva Nemčija, 
sledila je Titova Jugoslavija in sedaj imamo samostojno 
Slovenijo.«

Anzi in Lenčka sta starša štirih otrok: Janka, Metke, Izidorja 
in Grega. Danes pa imata že dvanajst vnukov in štiri pravnuke. 
Vesela sta, da družina nadaljuje kleparsko in vodovodarsko 
delo. Sin Janko je očetu že kot vajenec precej pomagal z 
drobnimi deli. »Res je imel željo za tak poklic in pridne roke. 
Danes ima ogromno orodja, kar se ne more primerjati z 
mojim nekdanjim delom. No, Roki pa je že naslednja gener-
acija, ki bo peljala kleparstvo in vodovodarstvo naprej, in 
je že bolj izobražen kot prejšnje generacije. To delo gre iz 
roda v rod, že moj oče je bil vešč popravljanja starih stvari, 
a je imel le štiri razrede osnovne šole. Včasih so ljudje več 
nosili v glavi, danes pa v žepih!«
Naš prijeten pogovor zaključujeta s pogledom v prihodnost, 
enotna v mislih: »Ne, robotika ne bo odnesla tega poklica, 
določeno ročno delo bo zagotovo ostalo, za kleparja bo še 
zmeraj moral biti človek, in to izučen mojster, če bomo hoteli 
imeti kvalitetno opravljeno delo.«
Zdaj, v jeseni življenja, jima je lepo. »Ves čas sva skupaj in 
drug drugemu v pomoč. V družini nas je veliko, med seboj 
pa smo zelo povezani. Najina želja je, da bi bratje še naprej 
tako sodelovali med seboj, kot so doslej,« pravi Lenčka. 
In lahko sta ponosna na svoje potomce, ki so po nedavnih 
poplavah hitro in kvalitetno spravljali v red črjanski 
vodovodni sistem, Anzi pa jim je lahko še vedno pomagal s 
svojimi nasveti.

Irena Greiner
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V prvem vrtcu smo bili brez igrač

Bosjakovo, prvi vrtec v Žerjavu, 1951 

KAKO JE BILO VČASIH NA ŠIHTU 

Mnogi v Žerjavu se je spominjajo iz najnežnejših 
let svojega otroštva. Zdaj že odrasli, mnogi že ‘v 
letih’, imate vsak svoje spomine. Na Bosjakovem 

v Žerjavu je bila baraka, kjer je bil prvi vrtec, ki se je v tistih 
časih imenoval Dom igre in dela. Zanimalo nas je, kakšne 
spomine ima vzgojiteljica na začetke te ustanove, kako se je 
znašla v splošnem pomanjkanju po vojni in kako je razvoj 
tudi pri vzgoji najmlajših postopoma napredoval.
Na razgovor smo povabili vzgojiteljico DRAGICO KREUZER.

Doma sem bila v Lovrencu na Pohorju. V družini so bili še 
trije sorojenci, z dvema sem bila po sedem let narazen. Zato 
sem bila kot najstarejša nekako v pomoč staršem pri vzgoji 
mlajše sestre in obeh bratov. V družini smo se zelo razumeli, 
se podpirali in si pomagali.
Zagotovo je to vplivalo na mojo odločitev, da postanem 
vzgojiteljica. Po vsaki vojni se menda rodi veliko otrok. Tako 
je bilo tudi po 2. svetovni vojni. Po drugi strani pa je zelo 
zelo primanjkovalo vzgojiteljev in učiteljev. Zato so na hitro 
morali priti do njih. V Ljubljani je bila ustanovljena šola za 
vzgojitelje, ki je najprej trajala samo šest mesecev, jaz pa 
imam že eno leto te šole. Vpisala sem se leto prej in že leta 
1951 prišla kot vzgojiteljica v Žerjav. 
Vrtec, kot po domače imenujemo to ustanovo, naj bi bil 
takrat v baraki, ki je bila postavljena kdo ve kdaj za Delavskim 
domom, na Bosjakovem. Še ena sodelavka je bila, Milka 
Pečnik. Z njo sva pripravljali ‘igralnico’ za otroke. Pod je bil 
iz starih desk od nekoč davno. Skuhali sva projo pa franck 
in s tisto kavo pobarvali pod. In še lep je bil! 
Potem pa so prišli otroci. Dejansko so bili različnih starosti, 
tudi taki, ki so hodili v 1. razred. Ampak tako majhnih kot 
danes nismo sprejemali, mogoče je bil najmlajši otrok star 
štiri leta. Imela sem sodelavko, Marta ji je bilo ime, ne vem 
več, kako se je pisala. Ampak - bili smo brez igrač! Ne žoge 
na kock … ničesar! Bil je samo prostor in vsega pričakujoči 
otroci. Več kot 50 jih je bilo. Pa se je zgodilo, da je Marta 
zbolela in imela sem vse otroke ...
Kako fajn smo se imeli!!! V gozdu smo nabirali liste dreves, 
palčke, storže in še kaj ter iz tega naravnega materiala izde-
lovali kape, krilca, okraske, čestitke … Pa šrajali smo po 
Bosjakovem, da se je slišalo po celem Žerjavu. Je rekla gospa 
G., naj ne šrajamo tako. Otroci so bili srečni, šrajati je bilo 
sproščujoče. Kako je bilo lušno!
Risali smo. Ne vem, kako smo prišli do nekih tesarskih 
svinčnikov, ki so risali na široko, bili so črni, rdeči, modri. 
Risali pa smo na robove časopisnega papirja, pač tam, kjer 
ni bilo potiskano! Kako smo bili skromni. Ampak – kako so 
se otroci veselili!
Veliko smo peli. Vse mogoče pesmi so bile. Med njimi so bile 

tudi ‘zaljubljene’. Nekoč je prišel inšpektor iz Dravograda in 
je poslušal tako pesem. Ne spomnim se natančno besedila, 
ampak nekje je bilo »… mostič naredil bom, da k tebi, ljub’ca, 
prišel bom …« Mu pa ni bilo prav, temu inšpektorju. Je rekel, 
da imamo na voljo ‘Ob bistrem potočku je mlin’ pa ‘Ringaraja’, 
zakaj pa teh na pojemo. Ni bilo posledic, pripombe je pa imel.
Potem so nekateri otroci odhajali v šolo, pa so še kar prihajali 
v vrtec, ko je bilo šole konec. 
Sodelavka se je odselila nekam na Savinjsko. Ko sem ostala 
sama, vzgojiteljic še ni bilo dovolj, so mi pomagali zunanji 
sodelavci in predvsem sodelavke: Makučeva Minka, Prose-
nova Tina, Krajnčeva Lota, Jurij Šumečnik in drugi. Z vso 
vnemo so mi pomagali, posebej lepo smo se imeli ob praz-
nikih. Skupaj z učiteljicami smo pripravili praznovanje za vse 
Žerjavčane, vsi smo dihali z eno sapo. Rozka Pratneker (por. 
Černovšek), Vida Zmagaj, Tanja in Edi Lorber in še kdo so 
učili med mojim službovanjem 1. in 2. razred osnovne šole. 
Vselej so nastopali vsi otroci. Praznovali smo: dan republike, 
novo leto, miklavža in božiča seveda ne, dan žena, zelenega 
Jurija, 1. maj, dan mladosti pa še kaj. Gorje, če bi si kdo v tistih 
časih postavil božično drevo. Nekdo je bil skrbnik vrtca in 
je hodil gledat, če bi kdo imel božični drevešček. 
Otroci so spraševali vse mogoče. Npr.: Zakaj voda teče? 
Seveda zaradi gravitacije. Ampak – otroku ne moraš tako 
odgovoriti. Rekla sem, da moči kamenčke. Ko smo si šli 
ogledat bližnjo kmetijo, so spoznavali domače živali, večina 
otrok je prvič videla kravo pa kokoši … In je Karli vprašal, 
zakaj ima krava rogove. Vse mogoče so otroci spraševali.
Dobili smo od nekod denar in sva šli z vzgojiteljico v Črni 
Jožo Dlopst v Maribor nabavljat igrače. Nabavili sva prve 
punčke in vozičke zanje, velike pole barvnega papirja, ki 
smo ga razrezale za izdelke, in še nekaj drugih igrač smo 
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Praznični utrinki

Postavitev novoletne jelke

Solčavski tajflni

pritovorile domov. Mihevov Štefi je bil obratovodja nekega 
mizarskega obrata pri Rudniku. On nam je iz odpadkov na 
obratu dal izdelat drobne lesene elemente, ki so jih otroci 
zlagali in se z njimi igrali. Neke vrvice smo imeli in smo se 
igrali, da hodimo po stopnicah. Mame so v jeseni iz sliv 
kuhale marmelado, tiste koščice so doma oprali, posušili in 
otroci so jih prinesli v vrtec. Zlagali smo jih. Potem smo iz 
neke tovarne dobili gumbe. Bili so veliki, raznih barv, gladki, 
lepi, brez luknjic … Vedno več je bilo materiala, s katerim 
smo se igrali. Počasi smo dobivali že prve igrače … Vse več 
je bilo didaktičnih igrač, s katerimi smo spoznavali svet, 
sami smo si izdelali preproste ‘inštrumente’, s katerimi so 
otroci pridobivali občutek za ritem, nato smo dobili prave 
inštrumente za otroke, kot so: triangel, ksilofon, bili so razni 
bobenčki …
Vse bolj smo postajali samooskrbni. Moram poudariti, da 
so nam bili pri Rudniku zelo naklonjeni, tako direktor ing. 
Pungartnik kot tudi obratovodje posameznih obratov. Na 
kogar koli sem se obrnila s prošnjo, mi je pomagal. Nekoč 
sem šla na Ljubljana transport (ne vem točno, kako se je 
takrat imenoval) in prosila za avtobus, s katerim bi otroke 
peljali na izlet. Poslušala sem ‘pridigo’, češ kako smo razsipni, 
v njegovih časih so hodili samo k sosedu, zdaj pa bi otroke 

peljali kar po svetu. Jaz pa, da ne po svetu, samo v Kotlje na 
izlet. - In avtobus nas je popeljal v Kotlje. 
Tako je počasi vse bolj in bolj prihajal razvoj in napredek tudi 
v vrtce. Takrat so otroci dolgo živeli v pravljičnem svetu. 
Čas je bil tak. Zdaj je čisto drugače. Obilje igrač, seveda tudi 
tehničnih, jih pripravlja na svet, ki bo jutri. Seveda, svet gre 
naprej … 
V Žerjavu sem delala 18 let. Ko še zdaj čujem kaj o Žerjavu in 
Žerjavčanih, se mi zdi domače in mislim, da moram vedeti, 
kaj se dogaja v Žerjavu. Seveda ne poznam mlajših, ampak 
je Žerjav še zdaj nekako moj kraj.

Tako je bilo, a tega je že davno, so le še spomini. Dragica 
Kreuzer je že od leta 1990 v pokoju in bo naslednje leto 
doživela častitljivih 90 let. Skrbi sama zase, redno kuha še 
za dva družinska člana. Zadovoljna je s svojim življenjem. To 
pa je glavno. Pravijo, da kolikor si zdrav, toliko si star. Mi ji 
želimo, da bi bila še naprej zdrava in tako živahnega duha, da 
bi čim dlje čutila povezanost med dobrimi sosedi in znanci, 
najbolj pa med svojimi bližnjimi.          

Marta Repanšek 

KAKO JE BILO VČASIH NA ŠIHTU 
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Božičkov poštni nabiralnik Božičkov raj v Koprivni

ČRNA V LETU 2023

LETOŠNJE LETO JE ČRNO IN NE SAMO NAŠO VAS,
PRAVZAPRAV POLOVICO SLOVENIJE, ZAZNAMOVALO NEURJE  S STRAŠNIMI NALIVI.

DEROČE VODE SO V NEKAJ URAH SPREMENILE POTOKE IN REKE
V POBESNELO VODNO UJMO, KI JE RUŠILA VSE PRED SEBOJ.

ODNESLA JE ŠTEVILNE MOSTOVE IN REČNE BREGOVE
A  ZGRADILA JE TUDI NOVE MOSTOVE.

MOSTOVE MED LJUDMI,  KI SO SE SOLIDARNO, V VELIKEM ŠTEVILU ODZVALI
IN V TEJ NESREČI NESEBIČNO POMAGALI. HVALA VSEM!

MARSIKAJ IN MARSIKJE JE BILO V TEJ NOČI IN MOČI NARAVE PORUŠENO.
V NAŠEM KRAJU JE BILO MED DRUGIM POPOLNO UNIČENO TUDI KEGLJIŠČE,

ŠPORTNO REKREATIVNI OBJEKT, KI JE DOBRO SLUŽIL SVOJEMU NAMENU.
TAM SMO ŠPORTNE UŽITKE ISKALI STARI IN MLADI, REKREATIVCI IN

TISTI FANTJE, KI ZELO USPEŠNO PODIRAJO KEGLJE V DRUGI DRŽAVNI LIGI.
NEZMOŽNOST TRENIRANJA DOMA JE ZA NJIH VELIKA IZGUBA.

ZATO VSI SKUPAJ VELIKO NADO IMAMO,
DA SE V NOVEM LETU NOVEGA KEGLJIŠČA RAZVESELIMO!

TURISTIČNA ZVEZA SLOVENIJE  NAM JE LETOS PODELILA PLAKETO ZA
»NAJ IZLETNIŠKI KRAJ«.

TO JE NAGRADA ZA VLOŽENO DELO, ZA DOBRO POČUTJE OBISKOVALCEV,
KI NAS  OBIŠČEJO ZARADI ŠTEVILNIH ADRENALINSKIH AKTIVNOSTI.

TOREJ DRUGE NI, KOT PA DA SE ŠE NAPREJ TRUDIMO VSI!

PREGOVOR »NAJPREJ ŠTALCA, POTEM ….« TUDI V TURIZMU VELJA!
BREZ MOŽNOSTI, DA TURIST NEKJE PRESPI,

DA SE V KRAJU DALJ ČASA ZADRŽI, PRAVEGA REZULTATA NI!
NOVI APARTMAJI V NEKDANJEM HOTELU,

OBNOVA MATEVŽEVE HIŠE IN MOREBITNI GLAMPINGI SO OBETI
ZA BOLJŠE TURISTIČNE ČASE V ČRNI POZIMI IN POLETI!

TAKO SE OBIČAJNIM VOŠČILOM ZA SREČO IN ZDRAVJE OB NOVEM LETU
ZARADI VSEH LETOŠNJIH VREMENSKIH TEŽAV

PRIDRUŽUJE TUDI VELIKA ŽELJA,
DA LETO BREZ STOLETNIH VODA IN HUDE SUŠE NAJ BO!

SREČNO 2024!
Ivan Kos

Božično-
novoletni

utrinki
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Ivana Ravber - pokojna

Marija Fajt

Marija Gosnik

Kristina Špeh 

Marija Pogladič

Terezija Krajnc

90-letniki
DA NE POZABIMO 
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Jože Ramšak

Emil Germadnik

Alojz Godec

Ob jubileju
iskreno

čestitamo!

DA NE POZABIMO 

Bilo je nekoč v Črni Vabilo bralkam in bralcem!

V Črjanskih cajtngah objavljamo rubriko BILO JE 
NEKOČ V ČRNI IN NJENI OKOLICI, v kateri želimo 
objavljati kako fotografijo, staro več desetletij. Vsaka 
taka fotografija je dragocen dokument pričevanja o 
življenju v našem kraju nekoč, mi pa bi radi to bogastvo 
pokazali tudi drugim krajanom. Prosimo, da nam 
zaupate svojo staro fotografijo, dopišete datum ali 
letnico in imena oseb ali dogajanje; napišite vse, kar 
veste o posnetku. Če datuma ne veste, nam posredujte 
približno letnico posnetka. Svojo fotografijo lahko 
pošljete po internetu na naslov urednice: irena.
greiner18@gmail.com ali jo prinesete urednici osebno.
Zagotovo jo boste dobili vrnjeno.

Tokrat je stare zapiske prispeval Marjan Slemenšek. 
Našel jih je v Matevževi hiši, ko so jo začeli prenavljati. 
Nekaj je zapisanih dolgov njihovih strank (verjetno iz 
leta 1904), osmrtnica (1919) in en star račun (1939).
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BILO JE NEKOČ V ČRNI 

OBVESTILO

Črjanske cajtnge lahko prebirate tudi na spletni strani Občine Črna,  www.crna.si
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Življenje knapovske družine v letu 1950 
na pobočju Pece

BILO JE NEKOČ V ČRNI 

Pecnik je edino ime nekdanje kmetije na vsem pobočju 
gore Pece. Kmetija ima zapisano letnico nad vhodnimi 
vrati v prvo nadstropje 1560 in 1610, ko je bil dograjen 

drugi del stavbe. To je bila zelo mogočna kmetija, saj je imela 
zemljišče vse od hiše pod skalami Jakob do reke Meže, kjer 
je imela  svojo žago, morda tudi mlin. Na bivši žagi je danes 
hiša Jožeta Tomšiča in tam nekoč tudi avtobusna postaja.
Po letu 1880 se je rudarjenje na tem območju Pece zelo 
razvilo, zato so leta 1888 odkupili posestvo od Pecnika, saj 
je bilo izvrtanih kar 11 rovov nad tem posestvom, poleg tega 
pa so del posestva tudi zasuli z jalovino in je bilo nadaljnje 
kmetovanje okrnjeno. Ob Meži v današnjem zaselku Šmelc 
so tedanji lastniki rudnikov postavili stope in topilnico, ki 
je obratovala do leta 1902.
V objekte kmetije so nato naselili rudarje z družinami. Tako 
je leta 1952 v teh objektih pri Pecniku živelo kar osem družin, 
vsi možje družin so bili knapi - rudarji, ki so bili zaposleni 
pri Rudniku Mežica in hodili na šiht - v službo v bližjo jamo 
Ida rov in v eno uro oddaljeno Heleno.
Žene rudarjev niso bile zaposlene in so bile gospodinje, ki 
so skrbele za pridelke v vrtu ter za ostala hišna opravila in 
opravila v hlevu. Vse kar so pridelale, je bil dodatek k družin-
skemu budžetu, saj je bila na vsako družino le ena plača.
Vsaka družina pri Pecniku je bila samooskrbna s prehrano. 
Razen olja, sladkorja in moke.
Vsi so si razdelili velik kmečki hlev in redili po dva prašiča in 
kokoši. Vsak je tudi imel del zemljišča za pridelavo zelenjave, 
krompirja in drugih poljščin. Tri družine so imele tudi kravo, 
dve pa koze za pridelavo mleka in mlečnih izdelkov. Ker je 
bila pridelava mleka precejšnja, smo z mlekom oskrbovali 
tudi prebivalce Šmelca in Črne. Ko sem šel v šolo peš, sem 
poleg torbe nesel še dve kangli mleka, eno sem dal družini v 
Šmelcu, drugo pa nesel do Črne, in to vsak dan razen nedelje, 
ko ni bilo pouka. Pot je bila dolga 3,8 km.
Oče se je ukvarjal tudi s čebelarstvom in je imel kar 16 AŽ 
panjev za pridelavo medu. Skrbel je tudi za sadje; ker je 
znal dobro cepiti, smo morali posaditi »divjake«, ki smo jih 
izkopali v gozdu in on jih je požlahtnil z jedilnimi hruškami 
ali jabolki. Tako je bilo tudi sadje vedno doma.
Pred poslopjem na gorici, kot smo pravili, je raslo šest 
različnih dreves jabolk, ki smo jih družno obrali, sortirali 
na tri različne kupe in potem pravično razdelili na vsako 
družino po številu članov družine.
Po stanovanjih ni bilo vode, zato pa je bila napeljana v črno 
kuhinjo, kamor smo hodili natakat vedra in nositi vodo v 
svoje kuhinje. V črni kuhinji je bila tudi krušna peč, kjer so 
gospodinje enkrat na teden po urniku pekle cca 6 hlebov 

kruha. V krušni peči so tudi sušile sadje, suhe hruške in 
jabolka »platiče«. Večkrat je zmanjkalo vode, ker je bil rezer-
voar premajhen za večji odvzem vode, saj so jo rabile tudi 
živali, takrat pa smo morali nositi vodo iz studenca, ki je bil 
dobrih 250 metrov daleč pod poslopjem. Vodo smo nosili z 
vedri ali v brentah, ki so držale približno tri vedra vode. Na 
tem studencu so gospodinje tudi prale žehto.
Samooskrbni smo bili tudi s svinjskim mesom. Ko so bile 
koline, smo dali meso v »nasol« in ga po določenem času 
nato podimili v črni kuhinji, da je zdržalo do naslednje 
pomladi.
Ko so možje dobili plačo, so šle ženske v nakup po »basngo« 
in to je bilo treba potem znositi iz Šmelca do Pecnika v 
nahrbtnikih. Do hiš je bil le kmečki kolovoz, po katerem so 
nekoč vozili z voli.
Vsaka družina je imela kar zajetno njivo krompirja, da ga je 
pridelala za ljudi in za živali.
Kar se drugih del tiče, je morala vsaka družina pripraviti tudi 
drva za zimo, za živali krmo posušiti, za zimsko krmljenje 
pa še »nastil« za svinje in govedo. Za vse družine so bila 
štiri zunanja stranišča na štrbunk, tako je bilo treba pozimi 
tudi zagaziti sneg, da si prišel do stranišča. Za kopanje in 
umivanje je bil samo lavor in topla voda iz rezervoarja v 
štedilniku na drva.
Zapisal sem le nekaj del, bilo jih je še mnogo. Ostala dela 
lahko pogledaš na You tube: Kmečka dela na pobočju Pece. 
Povezava na videoposnetek: https://youtu.be/mwB2UZn-
FwtI 

Aleš Moličnik
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Škrubijeva - Grabnerjeva Ančka

Naselje Mušenik pred stotimi leti, torej v začetku in 
sredi 20. stoletja, je bilo zelo živahno, saj je takrat 
tam živelo veliko ljudi. Neverjetno je, kako je lahko 

v hauzu, danes razpadajoči zgradbi, ki še stoji pod glavno 
cesto v smeri iz Črne proti Žerjavu, stanovalo več deset 
stanovalcev; in kljub prostorski stiski, družina je imela le 
eno sobo in kuhinjo in skupne sanitarije, so takrat bili ljudje 
bolj povezani. Sosedje so se znali skupaj poveseliti lepih 
trenutkov, pa tudi v žalosti so se močno povezali. Bili so 
skoraj kot ena velika družina.
Kot vedno pa nekateri posamezniki izstopajo s svojo 
srčnostjo, s svojo pripravljenostjo priskočiti na pomoč 
vsakomur, ki jo potrebuje. Ženska, ki je vsekakor izstopala 
po tej osebnostni vrlini v tem »človeškem čebelnjaku«, je 
bila Grabnerjeva Ančka, moja mama. Znana je bila tudi pod 
imenom Škrubijeva  Ančka. Vse kar je dobrega naredila za 
ljudi, in tega ni bilo malo, ji je dalo vzdevek »Ančka fir ales«. 
Življenje v tistih časih je bilo težko. Vsako priložnost za delo 
za nekaj dodatnega denarja v družinsko blagajno je Ančka 
izkoristila. V Gradcu se je izšolala za kuharico in zato je 
bila vedno pripravljena pomagati v gostinskih lokalih pri 
Rajtarju, Kolenbrantu, Geršaku in Črešniku. Delala je tudi v 
trgovinah pri Čampanu v Žerjavu, na Pristavi pri Kancjanu, 
pri Nagliču in tudi v Žerjavu. Zanimivo pa je, da je v Mušeniku 
imela nekaj časa tudi svojo trgovinico, ki je vidna na spodnji 
sliki. Spoprijela z vsakim delom: ko je pomagala v mesnici pri 
Kolenbrantu, je nekoč z manjšim konjem peljala v Libuče po 
tele. Z njo sem  bila tudi jaz, hčerka Erna. Pot je bila dolga, 
zato sva tam tudi prespali. Zjutraj je bilo zasneženo in pot 
nazaj je bila še težja, tudi za konjička, zato sva na strmini 
pod Rehtom izstopili z vprege in še sami pomagali, da smo 
s skupnimi močmi to pot zmogli. 
Med vojno je zaradi pomanjkanja delovne sile poprijela tudi za 
težaško delo v rudniku. S tolmačenjem je marsikdaj priskočila 

na pomoč v teh viharnih časih. V zaporih v Dravogradu je s 
svojim znanjem nemščine izprosila izpust nedolžnih Črjanov. 
Prav tako je Ančka s prevajanjem pomagala bolnikom, ki so 
se zdravili v celovški bolnišnici. 
Pozneje je na žagi Mušenik pospravljala pisarne in kurila v 
lončene peči, ki so služile ogrevanju. Tudi v farafu je čistila 
prostore. Aktivno je sodelovala v organizaciji rdečega križa 
pri krvodajalskih akcijah, pomagala pa je tudi dojenčkom z 
ribjim oljem in vitamini! Zanimivo je tudi, da je (v letih pred 
drugo svetovno vojno) v Koprivni pri sv. Ani na lepo nedeljo 
prodajala lectovo pecivo. Zelo dobro in rada se spomnim 
miklavževanja, ki je bilo vedno v naši kuhinji za vse otroke 
iz hauza, Miklavž je bila moja mama.
In nenazadnje se spomnim, da je po domovih vahtala pokojne, 
ko še ni bilo vežice.

Nekaj spominov na svojo mamo sem obujala Erna Grabner, 
poročena Vugleš. Na fotografiji je naša družina leta 1931, 
mene na njej ni, ker sem se rodila šele naslednje leto!

BILO JE NEKOČ V ČRNI / OBVESTILA 

Digi info točke – pomoč pri uporabi 
digitalnih javnih storitev

Na občini Črna na Koroškem od 13. 11. 2023 deluje 
Digi info točka, ki nudi vsakodnevno svetovanje in 
pomoč pri uporabi digitalnih javnih storitev vsem 

prebivalcem in prebivalkam Slovenije. Naš namen je dvig 
digitalnih kompetenc naših občanov. 
Projekt DIGI INFO TOČKE, katerega vodilni partner je Obrt-

no-podjetniška zbornica Slovenije (OZS) skupaj z mrežo 
območno obrtno-podjetniških zbornic, financira Minis-
trstvo za digitalno preobrazbo. Namen projekta je, da bo do 
leta 2030 vsaj 80% ključnih javnih storitev, ki so dostopne 
digitalno, tudi opravljenih digitalno in da bo prav toliko 
uporabnikov javnih storitev uporabljalo digitalno identiteto. 
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Viri pomoči za duševno zdravje

OBVESTILA 

QR KODA vodi do MREŽE VIROV POMOČI IN PODPORE NA 
PODROČJU DUŠEVNEGA ZDRAVJA za Koroško regijo, kjer so 

na enem mestu zbrane uradno registrirane zdravstvene in 
socialne storitve, ki so uporabnikom na voljo BREZPLAČNO.

Stisni

https://www.zadusevnozdravje.si/kam-po-pomoc/mreza-virov-pomoci/

ko te stiska

Tako je od 13. 11. 2023 aktivnih 222 tako imenovanih Digi 
info točk, in sicer v vsaki občini v Sloveniji po ena in več v 
določenih mestnih občinah. Del svetovanja in uporabniške 
podpore bo OZS zagotovila v prostorih območnih zbornic, 
drugi del bo potekal drugje. Na posamezni Digi info točki bo 
moč dobiti tudi informativne in druge materiale o vsebini 
digitalnih javnih storitev. Digi info točke bodo delovale pet 
dni v tednu vse do konca prihodnjega leta. 

Digi info točka Občina Črna na Koroškem, Center 101, 2393 
Črna na Koroškem
Delovni čas: 
Ponedeljek in sreda: 12:00–15:00
Torek, četrtek in petek: 9:00–11:30

Na naši Digi info točki bomo vsakemu posamezniku na 
razumljiv način nudili svetovanje in uporabniško podporo 

s področja uporabe digitalnih javnih storitev: 
- uporaba elektronske osebne izkaznice in s tem povezane 
mobilne aplikacije, 
- prijava v elektronske storitve in elektronsko podpisovanje, 
- dostop do informacij o delu državne uprave na portalu 
gov.si, 
- dostop do elektronskih storitev na portalu eUprava, 
- registracija in prijava v portal SPOT, 
- uporaba storitev eZdravja na portalu zVEM, 
- dostop do e-storitev ZPIZ, 
- uporaba državnega davčnega portala eDavki, 
- dostop do elektronske zemljiške knjige, 
- uporaba elektronskih vinjet na portalu DARS, 
- storitve v zvezi s študijem in štipendijami, 
- storitve MKGP in UVHVVR, portal Volos. 

Vabljeni, da nas obiščete!

Na Svetu Koroške regije smo predstavili pobudo glede 
distribucije Virov pomoči na področju duševnega 
zdravja v naši regiji.

 
Poznavanje učinkovitih, brezplačnih oblik pomoči v okolju 
je osnova, da lahko človek aktivno pristopi k reševanju 
svojih težav. Na NIJZ smo pripravili seznam izvajalcev, zbir 
uradno registriranih zdravstvenih in socialnih storitev s 
področja pomoči v duševnih stiskah ter krepitve duševnega 
zdravja. Interaktivni zemljevid in pdf knjižica sta dostopna na 
spletni strani: https://www.zadusevnozdravje.si/kam-po-
pomoc/mreza-virov-pomoci/
 
Pomoč na spletu išče omejeno število ljudi, sploh starejša 
populacija, ki velja za bolj ranljivo, je s tehničnimi znanji 
slabše opremljena. Za vse tiste bi želeli, da jih informacije 
dosežejo v fizični obliki. Vaša občinska glasila, ki sicer izha-
jajo v različnih časovnih ovirjih, so se nam zdela primerna 
priložnost za seznanjanje prebivalcev. Ker pa se zavedamo, 
da so pasovi občinskih proračunov letos še bolj zategnjeni 
in si stroškov tiska ne morete privoščiti, smo pripravili QR 
kodo, ki vodi do virov pomoči.

Jerneja Lorber, univ. dipl. soc. ped.
Regijska koordinatorica za duševno zdravje

Program MIRA, Nacionalni program duševnega zdravja



46

»In Australia we drive left!« - 
Avstralsko doživetje 1. del

POPOTOVANJE 

Med februarjem in majem letos sem imel priložnost, 
da sem v okviru štipendije ASEF (American Slove-
nian Education Fundation) slabe tri mesece 

gostoval na Univerzi Deakin v Melbournu, kjer sem se 
podrobneje ukvarjal z delovanjem in formiranjem slovenske 
skupnosti v Avstraliji v zgodovinski perspektivi in sodobni 
situaciji. Ker je strniti četrt leta mojega bivanja v Avstraliji 
v en prispevek praktično nemogoče, sem se odločil, da se 
bom osredotočil na prvih štirinajst dni, ki sva jih z Nino 
izkoristila za potovanje po »deželi tam spodaj«. Prvi teden 
bom predstavil v tem prispevku, drugega pa v naslednji izdaji 
Črjanskih cajtng.
Avstralija gotovo predstavlja eksotično destinacijo za številne 
popotnike, saj je ena najbolj oddaljenih celin iz evropske 
perspektive. Za izhodišče najine poti sva si izbrala Zagreb, 
ker je zagrebško letališče preko Dohe v Katarju odlično 
povezano z Avstralijo. Prvi let do Dohe nama je vzel šest ur, 
drugi do Melbourna pa kar štirinajst. Da imava opravka z 
veliko celino, se je izkazalo takrat, ko smo po osmih urah leta 
prileteli nad Avstralijo, a nas je čakalo še polnih šest ur do 
cilja, Melbourna na jugovzhodni obali celine. Po pristanku 
sva se odpravila do stanovanja, ki se je nahajalo v četrti 
Preston in je po mojem mnenju ena izmed zanimivejših 
četrti v Melbournu predvsem zaradi svojega medkulturnega 
značaja in zanimive tržnice, ki združuje trgovine, ponudnike 
in restavracije različnih evropskih in azijskih priseljencev . 
Melbourne je glavno mesto avstralske države Viktorija, ki je 
hkrati tudi država, kjer je naseljenih največ slovenskih prisel-
jencev in njihovih potomcev. V letošnjem letu je Melbourne 
postal največje avstralsko mesto, saj je s slabimi petimi 
milijoni prebivalcev za nekaj sto tisoč prebivalcev prehitel 
Sydney. 
V prvih dneh sva si nadrobneje ogledala Melbourne. Spre-
hodila sva se skozi čudovit botanični vrt, ki je postavljen 
v sam center mesta. Ogledala sva si muzej prve in druge 
svetovne vojne, ki interaktivno in zanimivo predstavlja vojno 
dogajanje na tem delu sveta. Poseben poudarek v muzeju ima 
vprašanje kolonializma v času vojn in vojaških enot, ki so jih 
Britanci formirali izključno izmed staroselcev, pripadnikov 
Aboriginov ter drugih ljudstev in so morali sodelovati v prvih 
frontnih vrstah pod zastavo Avstralije. 

V Melbournu sva si ogledala tudi zanimiv parlament države 
Viktorija, ki so ga osnovali leta 1856. Parlament tu deluje po 
Westminstrskem sistemu. Sestavljajo ga britanski monarh, 
ki ga predstavlja guverner Viktorije, zakonodajna skupščina 
in zakonodajni svet. Stavbo parlamenta so zgradili v obdobju 
zlate mrzlice v Avstraliji, ko je bila Viktorija ena izmed najbolj 

Muzej prve in druge svetovne vojne v Melbournu, kjer se največji 
del razstave skriva v hribu pod zemljo.

bogatih držav na svetu, zato ne čudi, da so številne štukature 
in ornamenti narejeni iz barve, ki ji je primešano 24 karatno 
zlato. Parlament spremlja tudi zanimiva zgodba o ukra-
denem simbolu parlamenta – pozlačenem žezlu z britansko 
krono (The Mace), ki glavnemu govorniku (The Speaker) 
daje simbolno moč, da vodi parlament. V petek, 9. oktobra 
1891, je bil parlament zvezne države Viktorija obveščen, da 
je bil simbol govornikove avtoritete parlamenta ukraden 
in do danes ga niso našli. V parlamentu so se hitro znašli in 
prejšnje žezlo nadomestili z veliko manj privlačnim lesenim, 
ki je bilo v uporabi vse do leta 1901, ko so izdelali novo žezlo, 
ki je v uporabi še danes. Ker prvega žezla še vedno niso našli, 
ima parlament v upanju, da se bo to kdaj vrnilo, odprt razpis, 
ki najditelju obljublja 50.000 dolarjev. 

1 Po mesecu bivanja v tej četrti sem ugotovil, da je na Preston marketu 
tudi trgovina Slavonija, ki jo vodijo Hrvati in imajo zelo dober prib-
ližek domačim polnjenim paprikam in sarmam. Tudi velikonočno 
šunko in nekaj podobnega orehovi potici sem kupil pri Ivanu in 
Mari v trgovini Slavonija.

Med Avstralci se večkrat pojavlja rivalstvo med Melbournom 
in Sydneyjem, to se nenazadnje kaže tudi v tem, da nobeno 
od teh dveh mest ni postalo prestolnica Avstralije. Sydney 
je bil sicer res območje, ki je bilo prvo kolonizirano, a je v 19. 
stoletju Melbourne postalo eno izmed najbogatejših mest 
na svetu zaradi izkopavanja zlata. Da je bil volk sit in koza 
cela, so osnovali novo mesto, ki se nahaja na pol poti med 
Melbournom in Sydneyjem, Canberro. 
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POPOTOVANJE 

Če se pogovarjate z domačini, vam bodo tako eni kot drugi 
vedeli našteti kopico prednosti svojega teritorija in tako 
sem se tudi sam navzel nekaj propagande in če me vprašate, 
Melbourne ali Sydney, bi vam odgovoril Melbourne. Pred-
vsem zaradi dobre kave, odličnih manjših pivovarjev in 
dobro organiziranih in zaključenih mestnih četrti. Ima pa 
Melbourne tudi nekaj malo slabših lastnosti. Ena takšna je 
vreme. Domačini se prav radi zafrkavajo, da je Melbourne 
mesto, kjer se v enem dnevu zamenjajo štirje letni časi, kar 
sva z Nino hitro ugotovila, saj pogled skozi okno in čudovit 
sončni vzhod še ni bil porok lepega dneva. Zložljiv dežnik je 
tudi v času poletja (sploh pa jeseni) obvezna oprema dobro 
pripravljenega popotnika v Viktoriji. 
Po prvih nekaj dneh raziskovanja Melbourna sva najela 
avto in se odpravila na Great Ocean Road, ki odpira čudo-
vite razglede na klife opečnate barve, ki nikogar ne pustijo 
ravnodušnega. Tisočletja stikanja kopnega in morja so 
oblikovala različne naravne mostove in skulpture v morju, 
ki so vse do prihoda evropskih kolonizatorjev predstavljala 
svete dele in svetišča domačih ljudstev. Great Ocean Road 
je danes ena izmed najbolj obiskanih turističnih atrakcij 
v Avstraliji, ki poteka skozi številne narodne parke, eden 
izmed zanimivejših je gotovo Port Campbell National Park, 
v katerem najdemo tudi atrakcijo »dvanajst apostolov«. Gre 
za zanimive apnenčaste skale, ki stojijo v morju, saj jih je to 
odrezalo od kopnega zaradi svojega večtisočletnega delo-
vanja. Posebno zanimivo pa je ime, saj ga številni raziskovalci 
še vedno niso pojasnili. Sprva so domnevali, da so jih tako 
poimenovali zato, ker je bilo dvanajst osamelcev v morju, 
a so kasneje ugotovili, da je bilo vedno le 9 skal, danes jih 
lahko vidimo samo še 8, saj se je zadnja porušila julija 2005. 

Dvanajst apostolov, ki jih je v resnici samo še osem.

Ko sva se vračala iz narodnega parka proti Melbournu, sva 
občudovala dih jemajoče razglede in načrtovala poti za 
naslednje dni. Naenkrat pa vštric z nama pripelje skupina 
motoristov, ki so nama začeli besno mahati in z lučmi nekaj 
signalizirati. Tudi sam nisem skoparil z odrezavimi gibi v 
kabini in klenim razgretim slovenskim šoferskim besedn-
jakom, ko sva naenkrat v daljavi ravne ceste zagledala, da se 

nekdo pripelje po najinem pasu. No, če sem iskren, sem jaz 
vozil po napačnem pasu. Pravočasno sva se vrnila na levo, 
svoje odrezave gibe, namenjene motoristom, pa sem hitro 
spremenil v prijazno mahanje in hvaležno prikimavanje. Od 
tistega trenutka naprej sva opazila vse jumbo plakate, ki 
stojijo ob cesti in na njih piše »In Australia we drive left« (V 
Avstraliji vozimo po levi). Domačini so mi kasneje razložili, 
da je to zaradi številnih turistov in da je to ena izmed nevar-
nejših cest, saj se takšni incidenti redno dogajajo.
Naslednji dan sva se z avtom odpravila v dve uri oddaljeno 
dolino reke Yarre, ki je ena izmed najbolj rodovitnih dolin 
v Avstraliji in je znana predvsem po odličnih pridelovalcih 
vina. Avstralija spada med eno izmed največjih izvoznic vina 
na svetu, dolina reke Yarre pa slovi po najkvalitetnejših vinih. 
Takoj, ko sva se po dolgi vožnji skozi evkaliptusove gozdove 
povzpela na prelaz in se spustila v dolino, sva ugotovila, da 
je to en del Avstralije, ki naju močno spominja na Slovenijo, 
natančneje na Jeruzalemske gorice. Po obisku zanimive 
čokoladnice, ki je bila vsa v velikonočnem okrasju, sva se 
odpravila v zanimiv živalski vrt, ki ima posebno poslanstvo. 
Gre za zatočišče za živali, ki jih rešijo v gozdnih požarih in 
drugih naravnih nesrečah ter jih po okrevanju, če veterinarji 
presodijo, da to lahko, spustijo v naravne parke. Koale so 
se mi v tistem parku še bolj priljubile, gre za živali, ki spijo 
med 20 in 22 ur na dan. Ko se zbudijo, pa se večinoma 2 do 4 
ure prehranjujejo. Ker koale veliko sedijo na drevesih, ta pa 
so lahko velikokrat neudobna, so se evolucijsko prilagodile 
tako, da imajo na zadnjici »maščobni krožnik«, ki deluje kot 
spominska pena. To pomeni, da se lahko usedejo kamorkoli 
in mirno zaspijo, ne da bi imele težave z mravljinci v nogah 
ali kakšnimi drugimi neprijetnimi občutki. Sva pa izvedela 
tudi, da koale poleg gozdnih požarov ogrožajo tudi različne 
spolno prenosljive bolezni, ki še bolj krčijo populacijo koal 
v Avstraliji. 

V zavetišču 
za živali s 
kengurujko 
Kiki
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                    Koala v iskanju novega ležišča

Ker sva se ravno nahajala na vinorodnem okolišu, sva se 
odpravila tudi na degustacijo vin v znano vinsko klet Oakride 
Wines Yarra Valley, ki slovi po izjemnem chardonnayu, 
cabernet sauvignonu in zanimivih rosejih. Nad belimi vini 
sva bila navdušena, rdeča pa naju niso najbolj prepričala, a 
o okusih se ne razpravlja. Zanimivo je, da avstralski vinarji 
praviloma ne uporabljajo plute v vinarstvu, saj imajo v 
Avstraliji preslabo pluto, uvoziti je pa tudi ne morejo dovolj. 
Zato tam najboljša vina zapirajo z navadnimi kovinskimi 
zamaški, pluto pa uporabljajo redkeje kot pri nas. 
Eden najlepših delov Viktorije pa je gotovo Phillip Island, ki sva 
ga obiskala zadnji dan pred najinim odhodom na Tasmanijo. 
Gre za otok, ki je slabi dve uri oddaljen od Melbourna in je 
zanimiv predvsem zaradi naravnih znamenitosti in številnih 
narodnih parkov. Phillip Island je med drugim tudi dom več 
kot 11.000 pingvinom in nekaj tisoč morskim levom, zato so 
pogoji za vstop v narodne parke precej zaostreni. Določeno 
je število obiskovalcev, ki jih dnevno sprejmejo, nekatere dele 
otoka pa si lahko ogledate samo iz avta, saj v naravo ne smeš, 
da ne bi prišel v stik z ranljivimi živalmi. Pa tudi zato ne, ker 
je Phillip Island dom ene zanimive strupenjače - Lowland 
Copperhead Snake, za pik katere še niso našli protistrupa. 
Zjutraj sva se tako zgodaj (po levi) odpravila proti otoku in 
si zagotovila celodnevno karto za vse parke, pravočasno pa 
sva lahko dobila tudi karto za ogled parade pingvinov, a o 
tem malo kasneje. Najprej sva se odpravila na sprehod med 
krošnjami, kjer sva si od blizu ogledala številne koale med 
počitkom, prehranjevanjem ali ponovnim iskanjem mesta 
za nadaljnji počitek. Ko sva se spustila nižje med grmovje na 
gozdno pot, naju je presenetila skupina kengurujev, s katero 
smo si križali pot, a se skupina skakljajočih kosmatincev 
ni prav nič zmenila za naju in so se hitro izgubili v gozdu. 
Mislim, da je bil to tudi trenutek, ko sva nehala načrtno 
gledati po gozdu in poti, kje bova videla kakšnega kengu-
ruja, saj sva se navadila, da jih je res veliko in ti včasih samo 

prekrižajo pot. Tudi na pajke in druge živali sva mislila, da 
sva se že navadila, dokler malo pred izhodom nisva naletela 
na enega, ki je bil v velikosti moje dlani. 
Pot sva nadaljevala na skrajni zahodni del otoka, kjer imajo 
moderen center raziskovanja Antarktike. V interaktivnem 
muzeju je predstavljena zgodovina raziskovanja Južnega Pola 
in oceana, kjer se lahko tudi sam preizkusiš v mikroskopi-
ranju in opazovanju različnih pojavov. Najbolj navdihujoča 
je zadnja dvorana, kjer z ogledali, projekcijami, glasbo in 
različnimi zvoki poustvarjajo letne čase na Antarktiki in 
plavanje pod ledenimi ploskvami z različnimi živalmi. Igra 
svetlobe in sence je tu dih jemajoča. Ker se je dan bližal 
koncu, je bil čas, da se odpraviva proti zadnjemu parku, kjer 
sva si ogledala »parado pingvinov«. Vsak dan ob sončnem 
zahodu se na Phillip Island vrne preko 5.000 pingvinov od 
11.000, ki naslednji dan zjutraj zopet večinoma odidejo nazaj 
na lov. Ob sončnem zahodu v ta park pridejo številni obis-
kovalci, ki si ogledajo to zanimivo parado 33 centimetrov 
visokih modrih pingvinov. 

Najzahodnejši del Phillip Islanda s kolonijo morskih levov in 
pingvinov.

V parku imajo zelo dobro zasnovano organizacijo, kjer je v 
prvi vrsti dobrobit živali. Pot pingvinov in pot ljudi se tako 
zares na nobeni točki ne križata. Do dvignjenih tribun, mimo 
katerih se pingvini vračajo v svoja bivališča, vodijo poti, ki 
so dvignjene vsaj en meter, kar pomeni, da se pingvini ob 
vrnitvi prosto gibajo pod njimi in njihove poti tako nihče ne 
seka. Pred sončnim zahodom, ko smo vsi že sedeli na svojih 
mestih, nas je nagovoril čuvaj v parku, ki nas je prijazno 
opozoril, da fotografiranje pingvinov ni dovoljeno, saj če 
bi pomotoma sprožili bliskavico, bi to lahko poškodovalo 
njihove občutljive oči. V parku tako vsakemu obiskovalcu 
dajo dostop do profesionalnih fotografij, ki so bile pripravl-
jene v kontroliranem okolju. 
Kakšne pol ure po zahodu sonca smo začeli opažati, da se 
valovi pri plaži lomijo malo drugače kot prej, saj so skozi njih 
plavali pingvini. Nepregledno množico glasnih malčkov je 
naplavilo na plažo. Začeli so svoj pohod proti domovanjem, 
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ki so oddaljena tudi po dva kilometra od morja v hribih za 
našimi tribunami in okoli centra za zaščito pingvinov. Eni 
so hodili, drugi so se po sipinah prebijali po trebuhu, spet 
tretji so se čez sipine le nerodno prekucavali in pod njimi 
počivali in nabirali moč za nadaljnji vzpon proti svojim v 
zemljo izkopanim luknjam. Iz vode so prihajali dobri dve uri in 
ko je bila že popolna tema, se je iz vseh vrhov slišalo njihovo 
glasno oglašanje. V centru sva si pred odhodom ogledala še 
zanimivo razstavo, ki opozarja predvsem na težave, na katere 
modri pingvini večkrat naletijo zaradi ekoloških katastrof. 
Ena izmed bolj nevarnih je njihova kontaminacija perja z 
nafto. To pa v tej organizaciji rešujejo tako, da pingvine, ki 
pridejo v stik z nafto, ulovijo in oblečejo v volnene puloverje. 
Po nekaj dneh v volnenem puloverju volna iz perja posrka 
nafto, pingvini pa so varni. 

Parada pingvinov.

Po zanimivi izkušnji na Phillip Islandu sva se pozno zvečer 
vračala domov in med vožnjo klicala domače, saj se je v 
Sloveniji ravno začenjal dan. Midva pa sva naslednji dan 
odpotovala na Tasmanijo, o kateri boste v kombinaciji 

z zaključkom poti v Sydneyju in srečanjem s Slovenci v 
Geelongu izvedeli kaj več v naslednji številki. 

Luka Kropivnik

ŽIVETI SEDANJI TRENUTEK

Človeška inteligenca se mora stalno prilagajati, pa je 
vseeno zelo omejena, zaprta v človeški svet. Zato odprite 
svojega duha navzven, poslušajte se, glejte, kako je vse 
podobno, pa vendar nikoli enako. V našem telesu milijon 
celic odmre, milijon se jih rodi, ni začetka in ni konca, samo 
spremembe. Od osnovne celice, ki je izšla iz drugih v začetku 
vsega, do tistih, ki jih bomo ponesli s seboj do konca.
Če pogledamo življenje iz drugega zornega kota, dobi drug 
smisel, saj se vse dogaja točno v določenem trenutku in 
naš um to potrdi. Zato bodimo pripravljeni poslušati tudi 
druge, da bomo manj trpeli in bomo manj egoistični. Tudi 
sebe poslušajmo, spoznali bomo svoje sposobnosti, svoje 
potrebe in izboljšali svoj obstoj. Naše telo je čudovit stroj, 
ki ga upravljamo sami. Če dobro skrbimo zanj, smo hvaležni 
za svoj obstoj tako staršem kot tudi družbi, ki nas obkroža 
in skrbi za naše udobje. Biti moramo zadovoljni, pogumni, 
močni in potrpežljivi in vedno z veseljem do življenja, le-tako 
presežemo pojem časa. 

PRETEGNITE SE!       
Tako se začne moj dan, odkar se ne morem ukvarjati z resno 
telovadbo, to je tudi odgovor na pogosto vprašanje, kako pa 
sedaj telovadim.
Od mnogih reči in dejavnosti, ki sem jih v življenju srečala 
in se z njimi tudi ukvarjala, je TELOVADBA. Večkrat me kdo 
vpraša, kaj počenjam zdaj in zakaj se ne priključim kaki 
telovadni skupini v kraju. Vzrokov je veliko, med drugim je 
telovadnica od mojega doma preveč oddaljena, razgibana 
ali utrujena že prispem na cilj. V mojem življenju sem vodila 
cicibane, šolarje, odrasle in upokojenke. Svoje znanje sem 

utrjevala v raznih tečajih in seminarjih, predvsem pa v praksi. 
Priznati moram, da sem bila najsrečnejša tistih petnajst let, 
ko sem vodila upokojenke. Zame to ni bila samo telovadba, 
ampak srečanja s sebi enakimi. Na zadnjem seminarju so me 
poučili, da je telovaditi ob glasbi za nas, starostnike, zelo 
dobro. V to sem se hitro prepričala, to so sprejele tudi moje 
veteranke, kakor smo se poimenovale. Društvo upokojencev 
je poskrbelo za kasetofon, jaz za kasete in smo veselo začele. 
Ker smo telovadile v naši zavodski telovadnici, sem si lahko 
sposodila razne telovadne rekvizite, kot so žoge, obroči, 
trakovi, blazine, pa tudi stole, ki so popestrili našo dejavnost. 
Vaje smo zaključile leže na blazinah, včasih tudi v temi, in 
prisluhnile besedam tehnike sproščanja. Ni nas motila ob 
deseti obletnici torta, ko smo ležale okoli nje in se je na koncu 
izkazalo, da je le hleb belega kruha, polit s čokoladno glazuro 
in s prižganimi svečkami. Z užitkom smo jo pojedle. Najlepši 
spomin pa mi je ostal na naše vsakoletne izlete, kamor nas 
je vozil Sandi Geršak, nepozaben ‘šofer’, saj smo po njegovi 
zaslugi včasih videle več, kot smo planirale. Vsak izlet je 
moral vključevati naravno znamenitost, grad ali cerkev 
in domovanje enega izmed naših pesnikov ali pisateljev in 
dobro oštarijo. Mislim, da smo si v tem času ogledale veliko 
lepega in zanimivega in ker smo vse fotografirale, so ostali 
lepi spomini. Da smo lahko vse izpeljale, je bila tudi zasluga 
našega DU in razumevanja CUDV, obojim se v imenu vseh 
nas še enkrat iz srca zahvaljujem. 
Ko sem prenehala, sem kmalu ugotovila, da si želim še 
druženja, plesa, petja in veselja. Nato so me v svoje vrste 
povabile plesalke Bachovih plesov, kjer sem takoj ugoto-
vila, da ja to to, kar rabim. Zbrane iz Črne, Mežice, Žerjava 
in tudi s Koroške onstran meje smo v Delavskem domu v 
Žerjavu plesale v ritmu posebne glasbe, glasbe cvetja in 

IZ LENČKINE CULE

IZ LENČKINE CULE
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Spomin na nekdanje izlete veterank

zdravja. Plesale smo v krogu, se 
držale za roke, od najmlajše pa 
tja do mene. Pod vodstvom ge. 
Katje Srebre, ki v sredini kroga 
prižge svečko, ponudi karte, na 
katerih so narisane zdravilne 
rožice z opisom njihovih zdra-
vilnih lastnosti, pokaže plesne 
korake in gibe, doda glasbo, in 
začele smo. Tako smo spre-
jemale vse preko vseh čutil in 
pri tem nežno razgibale celo 
telo. Ko so me zvečer pripel-
jale domov, sem se počutila 
zelo dobro, odlično je bilo tudi 
spanje. V času korone in tudi 
sedaj pa pogrešam druženje in 
prisrčne objeme. Odpovedati 
sem se morala tudi temu, saj me 
je moj srček ponovno opozoril, 
naj delam tisto, kar sem vam 
napisala na začetku. Seveda pa si občasno privoščim posneto 
Bachovo glasbo. Legendarni glasbenik James Brown je dejal: 
»Ples nikakor ni povezan s starostjo, je primeren za vsakogar, 
saj je telesna aktivnost zelo pomembna za kakovostno življenje. 
S plesom razgibamo celotno telo, kajti glasba seže do vseh 
živčnih končičev, telo postane prožnejše in odzivnejše, 
hkrati pa zaposlimo možgane, kar deluje proti pozabljivosti 
in izboljša koordinacijo.«
Vse to se je dogajalo v času, ko je bila naša Črna najlepša 
koroška vas. Čeprav nas je višja sila zelo prizadela, sem 

prepričana, da bo kmalu spet lepa in sanirana. Ljudje imamo 
v sebi moč, ki skrbi za naravo, zbližuje ljudi in skrbi za mir in 
strpnost. Lepota človeških vrednot potuje od srca do srca! 
In če jim pustimo, da spregovorijo, se bomo ognili vojnam 
med narodi in med verami, lakoti in nesrečam, ter zgradili 
življenje, v katerem bo vedno prostor tudi za druge ljudi.
Dragi Črjani, v prihajajočem letu 2024 vam želim predvsem 
zdravja, moči in  zaupanja. Vse vas stiskam v velik objem, 
drugega kljub hotenju ne morem.

Lenčka Ošlak

VABILO 

Vabimo vse krajane, ki radi pišete, za kak prispevek, ki se dotika našega kraja in okolice, ljudi, zgodovine, 
pridobitev, problemov ..., da nam pošljete zapis ali vsaj idejo, koga bi še lahko predstavili in kaj bi lahko obdelali 
v našem lokalnem časopisu. Z veseljem bomo objavili.
Vabimo tudi literate za kak prispevek v rubriko Šilce literature.

Urednica

Varuh človekovih 
pravic bo prišel v Črno
V občini Črna na Koroškem bo v sredo, 10. januarja 2024, posloval 
varuh človekovih pravic Peter Svetina. S sodelavci bo na voljo 
vsem prebivalkam in prebivalcem regije, ki menijo, da so jim 
kršene pravice in se želijo o tem pogovoriti.
Za osebni pogovor z varuhom in njegovimi sodelavci se je mogoče 
do vključno petka, 5. januarja 2024, prijaviti na telefonsko številko 
030 720 225.
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Občina Črna je pridobila podaljšan naziv Branju 
prijazna občina

Koncert Pihalne godbe Črna-Mežica z gostom Andrejem Šifrerjem

Naš kraj se blešči od prazničnih utrinkov Naj bo srčno in vedro novo leto!

PRAZNIČNI UTRINKI 
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ČRJANSKE CAJTNGE, informativno krajevno glasilo, izdaja Občina Črna na Koroškem.
Uredniški odbor: odgovorna urednica in lektorica Irena Greiner; odbor: Irena Nagernik, Terezija Napečnik, Gvido Jančar.
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